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MIESIĘCZNIK

Igrzyska bez Barier  
w Turawie

Po raz 21. w Turawie odbyły 
się Igrzyska bez Barier 
zmierzyło się w nich 350 osób 
z niepełnosprawnością. > 31

Festiwal Czekolady  
i Słodkości w Opolu

Pysznie i kolorowo było na Rynku 
Starego Miasta w Opolu, gdzie 
odbywał się Festiwal Czekolady 
i Słodkości. > 10

32. edycja Giełdy Piosenki 
Studenckiej

Sześć zespołów z całej Polski 
przyjechało do Opola, by się 
zaprezentować. Każdy prezentował 
utwór własny i konkursowy. > 13
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Tysiące osób ponownie zjechało do 
Dobrzenia Małego, by bawić się na 
śląskiej wersji bawarskiego święta 
piwa. > 16 – 17 Fo
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SKOCZNA MUZYKA, TAŃCE 
DO BIAŁEGO RANA I… PIWO
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Piszemy 
o Was
i dla Was
Codziennie świeża
porcja informacji
w naszym portalu
Opowiecie.info.
Znajdziecie tam
wiadomości
z całego regionu.
MASZ SPRAWĘ?
Napisz lub zadzwoń:

 info@opowiecie.info
 77 400 79 32

Zespół magazynu
i portalu 
www.opowiecie.info

JUŻ 
PRAWIE 
KONIEC ROKU

Aż ciężko uwierzyć patrząc na kalendarz, 
że mamy już listopad. Dopiero co zaczy-
naliśmy rok, a za chwilę czekają nas Święta 
Bożego Narodzenia, Sylwester i zaczniemy 
kolejny. 

Za nami Dzień Edukacji Narodowej po-
tocznie zwany Dniem Nauczyciela, święto-
wano w regionie, powiecie i gminach. To 
szczególny dzień, poświęcony wszystkim 
pracownikom oświaty. Jak obchodzono go 
na Opolszczyźnie? Przeczytacie na str. 5-6. 

W kolejnej odsłonie naszego cyklu Ko-
biety Pokoju rozmawiamy z Anettą Paluch, 
sołtyską Domaradzkiej Kuźni. O tym jak łą-
czy ciężką i odpowiedzialną pracę z życiem 
rodzinnym i działalnością społeczną. Całą 
rozmowę znajdziecie na str. 9.

W październiku obchodziliśmy również 
Dzień Ratownictwa Medycznego, które-
go Opole było gospodarzem. Ratownicy 
z całej Polski przyjechali do stolicy regionu 
żeby wspólnie świętować, więcej na str. 14. 
A skoro jesteśmy już w temacie zdrowia to 
dużo dzieje się również w naszych szpita-
lach, w Uniwersyteckim Szpitalu Klinicz-
nym zmodernizowano Oddział Chorób 
Wewnętrznych, a w szpitalu w Kup jeszcze 
w tym roku do użytku zostanie oddany wy-

remontowany Oddział Chorób Płuc. Szcze-
góły na str. 15. 

Pora przejść do tematu naszego listopa-
dowego numeru czyli 6. Edycji Śląskiego 
Oktoberfestu. Tysiące osób ponownie zje-
chało do Dobrzenia Małego, by bawić się 
na śląskiej wersji bawarskiego święta piwa. 
Relację znajdziecie na stronach 16-17. 

W tym wydaniu naszego Antreju pre-
zentujemy pracę Jadwigi Lizon ze Strzelec 
Opolskich, przesłaną do tegorocznej edycji 
Regionalnego Konkursu Literackiego „Ze 
Śląskiem na ty”. Przeczytacie ją, tradycyjnie 
już, na stronach 24-26. 

A co ciekawego w sporcie? Działo się 
sporo, np. w Turawie po raz 21. odbyły 
się Igrzyska bez Barier w ramach projektu 
„Nie-Sami-Dzielni”. 350 osób z niepełno-
sprawnościami zmierzyło się w konkuren-
cjach sprawnościowych, dzieląc się ze sobą 
radością i dobrą zabawą. Sprawdźcie sami 
na str. 31. 

Serdecznie zachęcam do lektury, przed-
ostatniego w tym roku numeru miesięczni-
ka Opowiecie.info. 

Zachęcam do lektury Magazynu 
Opowiecie.info
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KULTURA

Wydarzenie składało się 
z dwóch etapów: elimi-
nacji, w których jury 
wyłoniło laureatów na 
podstawie nadesłanych 
prac plastycznych i audio 
oraz finału, na którym 
zaprezentowali się lau-
reaci konkursu i zostały 
wręczone nagrody.

PATRYCJA DOROSIEWICZ

O celu organizacji festi-
walu powiedziała nam 
organizatorka wyda-

rzenia Ela Bieniecka - Stowa-
rzyszenie na rzecz promocji 
talentów „Akces”.

Wydarzenie przeznaczo-
ne jest nie tylko dla tych 
starszych, ale także tych naj-

młodszych. Ma na celu zgłę-
bić tematykę wojenną oraz 
znaczenie słowa „niepodle-
głość", a przede wszystkim 
zaszczepić młodym ludziom, 
ducha patriotyzmu. Festi-
wal składał się z dwóch czę-
ści:  eliminacji wstępnych 
oraz koncertu laureatów, po 
którym nastąpiło uroczy-
ste wręczenie nagród oraz 
wyróżnień w konkursie pla-
stycznym i wokanym. Grand 
Prix w kategorii plastycznej 
otrzymała Emilia Matysek. 
W tej kategorii przysłano 
nam 48 prac, a w kategorii 
wokalnej Sara Libera. Całe 
wydarzenie uświetnił występ 
Zespołu AKCES. - mówiła 
Ela Bieniecka - Stowarzysze-
nie na rzecz promocji talen-
tów „Akces”

Wszystkim laureatom ser-
decznie gratulujemy!

8 listopada odbył się  
VII Ogólnopolski Festiwal 
Twórczości Patriotycznej  
„Tobie Polsko”

Tak prezentowały się wyniki w kategorii plastycznej:

III miejsce Magdalena Hupa
II miejsce Anna Chmura
I miejsce Paulina Szymska
I miejsce Julia Brysz - Nagroda Burmistrza
Grand Prix Emilia Matysek

Kategoria I wokalna:
II miejsce Olga Kamińska
II miejsce Esma Kocer
I miejsce Emilia Mamrot

Kategoria II wokalna: 
III miejsce Aurelia Gardias
II miejsce Anastazja Szalek 
II miejsce Michalina Szydłowska 
I miejsce Natasza Wojtas
Grand Prix Sara Libera
Nagroda Burmistrza Lena Bryja

Kategoria III wokalna:
III miejsce Nikola Rutowicz
II miejsce Nikol Bartodziej Arahia
I miejsce Ania TrytkoWystęp zespołu "AKCES" na VII Festiwalu "Tobie Polsko"’

Fot. Materiał Organizatora

Laureatka Nagrody Burmistrza 
wraz z Organizatorką konkursu

Laureatka II miejsca wraz  
z Organizatorką konkursu. 

Zdjecia: Patrycja Dorosiewicz
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W sobotę 26 października 
w Samorządowym 
Ośrodku Kultury w Kom-
prachcicach odbył się XIII 
Festiwal w Klimatach Blu-
esa i Rocka. Na wydarze-
nie przyjechali miłośnicy 
mocnych brzmień z całej 
Polski.

KLAUDIA GACKA

– Pisanie historii wraz 
z czołowymi muzykami w tak 
małej miejscowości jaką są 
Komprachcice, to dla nas nie-
zmierna przygoda. W tym 

roku będziemy mieli gościa 
z Waszyngtonu Mike’a Rus-
sela, dzięki któremu festiwal 
międzynarodowy mógł się 
odbyć. Na tej małej scenie 
staną też wykonawcy z Mada-
gaskaru i Martyniki – mówiła 
Renata Gliniorz, dyrektorka 
Samorządowego Ośrodka Kul-
tury w Komprachcicach.

Ja ko  pi e r w s z y  w y s t ą -
pił  działający przy SOK-
-u w Komprachcicach zespół 
Day Off,  który ma spory 
wkład w rozwój festiwalu. Day 
Off założony został w 2012 r. 
Jego członkowie eksperymen-
tują z bluesowymi i rockowy-
mi brzmieniami, nie bojąc się 

tworzyć muzykę płynącą pro-
sto z serca. To był ich trzyna-
sty występ na festiwalu.

Następnie na scenie poja-
wił się zespół Runkee. Został 
założony niedawno, ale two-
rzą go doświadczeni muzycy, 
którzy uwielbiają klasyczne 
rockowe brzmienia. Gościnnie 
wystąpił z nimi Michał Kielak 
grający na harmonijce ustnej.

Fest iwal  ma charakter 
międzynarodowy już od ze-
szłego roku. Na komprach-
cickiej scenie wystąpił wtedy 
pochodzący z Waszyngtonu 
gitarzysta i kompozytor Mike 
Russel. Także w tym roku 
zagościł w Komprachcicach 

wraz z Mfą Kerą i Black He-
ritage. Zespół został założony 
w Berlinie w latach 90. Mu-
zycy czerpią inspirację m.in. 
z afrykańskich rytmów, blu-
esa, reggae i jazzu. Koncerto-
wali we Francji, Niemczech, 
Brazylii, Senegalu, RPA, Chi-
nach, Holandii i wielu innych 
zakątkach świata.

– There would be no jazz or 
no blues without Africa [Nie 
byłoby jazzu ani bluesa bez 
Afryki – przyp. red.] – mówiła 
Mfa Kera.

Festiwal z roku na rok cie-
szy się coraz większym zainte-
resowaniem. Już drugi raz ma 
charakter międzynarodowy, 
co świadczy o tym, że orga-
nizatorzy stawiają na rozwój 
i poszerzanie muzycznych 
horyzontów.

W Komprachcicach rozbrzmiały 
dźwięki bluesa i rocka

Na komprachcickiej scenie zagrał światowej sławy gitarzysta Mike Russel. Zdjęcia: Klaudia Gacka

Zespół Day Off wystąpił na festiwalu już po raz trzynasty.
Miłośnicy klasycznego rocka mogli posłuchać występu zespołu 
Runkee.

Mfa Kera zabrała uczestników 
w podróż do afrykańskich 
korzeni bluesa i jazzu.
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Nagrody wójta powędrowały do 17 nauczycieli z gminy Dobrzeń 
Wielki. Fot. Marz K

REKLAMA

EDUKACJA

Co roku w okolicach Dnia 
Edukacji Narodowej wójt 
gminy Dobrzeń Wielki 
wręcza specjalne nagrody 
dyrektorom i nauczycie-
lom, którzy w poprzednim 
roku szkolnym wykazali 
się największymi osiągnię-
ciami i zaangażowaniem 
w pracy. 

MARZ K

22 października takie 
wyróżnienie ode-
brało aż 17 osób.

– Chcemy docenić państwa 
pracę i zaangażowanie w minio-
nym roku szkolnym. Jesteśmy 
nieco spóźnieni, ponieważ wo-

jewoda odrzucił naszą uchwałę 
i musieliśmy podjąć kolejną, 
natomiast jeszcze raz podkreślę: 
dziękuję, że jesteście, i dziękuję 
za waszą pracę w naszych pla-
cówkach, nie tylko w ubiegłym 
roku – mówił wójt Piotr Szlapa.

Nagrody odebrało 17 na-
uczycieli z przedszkola i szkoły 
podstawowej w Chróścicach, 
szkoły podstawowej w Dobrze-
niu Wielkim, Zespołu Szkół 
w Dobrzeniu Wielkim oraz 
Zespołu Szkolno-Przedszkol-
nego w Kup. Listy gratulacyjne 
oraz róże wręczył im wójt Piotr 
Szlapa wraz z inspektorkami ds. 
oświaty, wychowania i zdrowia 
– Adrianą Pietrzyk i Gabrielą 
Szmolke.

Nagrody wójta za rok szkol-
ny 2023/2024 otrzymali: dyrek-
tor Iwona Sachnik i Katarzyna 

Jakubczyk z Publicznego Przed-
szkola w Chróścicach; dyrektor 
Dorota Lewandowska-Jaroń, 
Monika Macioszek i Doro-
ta Trojan z Publicznej Szkoły 
Podstawowej w Chróścicach; 
dyrektor Wojciech Lasota, wice-
dyrektor Izabela Paluch, Wiole-
ta Kaczmarek, Elżbieta Rychlik 
i Katarzyna Lauer-Borucka 
z Publicznej Szkoły Podstawo-

wej z Oddziałami Sportowymi 
w Dobrzeniu Wielkim; dyrektor 
Piotr Worobiec, Anna Świtoń, 
Marta Zdzuj, Roman Party-
kowski i Andrzej Dobranowski 
z Zespołu Szkół w Dobrzeniu 
Wielkim; Małgorzata Brylak 
(do 31.08.2024 r. wicedyrektor) 
i Katarzyna Krawczyk z Ze-
społu Szkolno-Przedszkolnego  
w Kup.

Dyrektorzy i nauczyciele 
odebrali nagrody wójta
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Regionalne Święto Edu-
kacji to doskonała okazja, 
by wręczyć prestiżowe 
nagrody i odznaczenia 
za wybitne osiągnięcia 
edukacyjne, artystyczne 
i społeczne.

LESZEK MYCZKA

Tegoroczna uroczystość 
odbywała się w kontek-
ście 20-lecia obecno-

ści województwa opolskiego 
w Unii Europejskiej. Sporo 
mówiono o tym, jak te dwie 
dekady wpłynęły na rozwój 
bazy naukowej, wspieranie 
kompetencji nauczycieli, moż-
liwości, jakie daje uczniom 
otwarta Europa.

Wśród laureatów spotkali-
śmy nauczycielkę dorosłych, 
która właśnie przeszła na 
emeryturę i Nagroda Mar-
szałka jest dla niej satysfak-
cjonującym zwieńczeniem 

wielu lat pracy – Ewę Mende, 
nauczycielkę w Zespole Szkół 
Medycznych w Kędzierzynie-
-Koźlu, kierowniczkę szkole-
nia praktycznego. 

– Praca w szkole policeal-
nej dla dorosłych różni się od 
edukacji dzieci i młodzieży. 
Musimy dostosowywać umie-
jętności, metody pracy, po-
dejście do osób, dla których 
szkoła nie jest najważniejszym 
miejscem, natomiast w ich 
życiu wiele się zmienia i po-
trzebują zdobyć nowy zawód. 

Musimy sprostać ich wymaga-
niom i oczekiwaniom, a także 
przygotować ich, aby byli kon-
kurencyjni na rynku pracy – 
wyjaśniła Ewa Mende.

Mimo wszystkich proble-
mów, jakie mamy od wielu 
już lat z edukacją, zdaniem 
opolskiej kuratorki oświaty 
Joanny Raźniewskiej mamy 
co świętować.

Marszałek Szymon Ogłaza 
podkreślił, że nie ma obszaru 
w naszej rzeczywistości, której 
nie zmieniła Unia Europejska. 

– Możliwości, które pojawiły 
się dla młodych ludzi, są kolo-
salnie odmienne niż te przed 
naszą akcesją do UE. Chcemy 
podziękować tym, którzy na-
uczają, i tym, którzy uczą się 
najlepiej. Prymusi to przyszłość 
naszego regionu – mówił.

Odznaka Honorowa za Za-
sługi dla Województwa Opol-
skiego trafiła do Agnieszki 
Jagieło. To nauczycielka, pe-
dagog specjalna, doradczyni 
zawodowa oraz certyfiko-
wana trenerka umiejętności 
społecznych z gminy Łambi-
nowice. Od 24 lat z pasją i za-
angażowaniem pracuje z naj-
młodszymi.

WOJEWÓDZKI DZIEŃ 
NAUCZYCIELA I UCZNIÓW

Lista nagrodzonych osób:

Przyznano nagrody nauczycielom i uczniom.  Fot. UMWO

EDUKACJA

To okazja, by jak co roku 
nagrodzić wyróżniających 

się nauczycieli, wychowawców 
i dyrektorów prowadzonych 
przez powiat opolski szkół, 
placówek oświatowych i do-
mów dziecka.

Uc z n i ow i e  Pomol o g i i 
Prószków zaprezentowali 
spektakularny program arty-
styczny z udziałem uczniów 
i nauczycieli, który porwał 
publiczność i zachwycił swoją 
kreatywnością i zaangażowa-
niem, w reżyserii Sławomira 
Kuligowskiego. 

Częścią uroczystości była 
inspirująca prelekcja „Impro-

wizacja w edukacji. Kreatyw-
ność i spontaniczność w pracy 
nauczyciela” autorstwa Joanny 
Ozgi, która zachęciła do jesz-
cze większego otwarcia na 
nowe metody pracy i rozwoju.

– Cieszymy się, że mogli-
śmy wspólnie świętować i do-
cenić tych, którzy kształtują 
przyszłość naszych uczniów. 
Dziękujemy za waszą pracę 
i pasję – mówił starosta Hen-
ryk Lakwa. Razem z wicesta-
rostą Leonardą Płoszaj wręczali 
Nagrody Starosty Opolskiego 
i gratulowali tym, którzy w tym 
roku otrzymali nagrody dyrek-
torów naszych szkół. 

Komendanci Komendy 
Miejskiej Państwowej Straży 
Pożarnej w Opolu i Komen-

dy Miejskiej Policji w Opolu 
otrzymali statuetki Partner 
w Edukacji  za zaangażo-

wanie w rozwój kierunków 
mundurowych w opolskich 
szkołach. LM

Święto Edukacji w powiecie opolskim

Podczas uroczystości wręczono Nagrody Starosty Opolskiego. 
Fot. Monika Kluf
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30 lat doświadczenia

Zakład Usług Transportowo - Sprzętowych RUDATOM 
ul. Zawadzka 10, 46-020 Kępa
tel. 77 / 456 86 77, 602 574 783
e-mail: biuro@rudatom.eu

W ofercie:
• roboty ziemne
• roboty rozbiórkowe
• usługi transportowe
• usługi sprzętowe
• sprzedaż materiałów sypkich

Skontaktuj się z nami

REKLAMA

EDUKACJA

Studenci-seniorzy z całej 
Opolszczyzny uczestni-
czący w zajęciach uniwer-
sytetów trzeciego wieku 
zainaugurowali kolejny 
rok akademicki.

LESZEK MYCZKA

Jak to studenci: znów po-
znają nowe technologie, 
poszerzają swoją wiedzę, 

mają czas na edukację i przy-
jemności.

– Uniwersytety trzeciego 
wieku są niezwykle popular-
ne. Gromadzą najaktywniej-
szych, najbardziej ciekawych 
świata, najbardziej chętnych 
do tego, żeby ze sobą być. 
Wspieramy te oddolne spo-
łeczne inicjatywy niezwykle 
istotne dla środowiska se-
nioralnego. Chcielibyśmy, by 

uniwersytety trzeciego wieku 
stawały się stowarzyszeniami, 
ponieważ pojawią się wtedy 
dla nich większe możliwości. 
Uniwersytety trzeciego wie-
ku to pomysł z lat 70. Chodzi 
o aktywizację seniorów – mó-

wił Szymon Ogłaza, marszałek 
województwa opolskiego.

Seniorów stale przybywa, 
tegoroczna inauguracja roku 
odbyła s ię  na Ostrówku, 
gdzie obraduje sejmik woje-
wództwa.

– Nasi opolscy seniorzy 
i seniorki to cudowni ludzie 
– mówiła wicemarszałkini 
województwa opolskiego 
Zuzanna Donath-Kasiura. – 
Dzisiaj świętujemy inaugu-
racje uniwersytetów trzecie-
go wieku i jest to wyjątkowy 
moment, aby podziękować 
im za aktywność, bo aktywni 
seniorzy to zdrowi seniorzy. 
Dla mnie są oni ambasadora-
mi tego, jak można w wieku 
dojrzałym rozwijać się, po-
znawać nowe, rozwijać swoje 
zainteresowania. Cieszę się, 
że możemy jako samorząd 
województwa wspierać tego 
typu inicjatywy, pomagać im 
w kształceniu się, w pozna-
waniu okolicy i by stawali 
się jeszcze bardziej odpowie-
dzialną częścią naszego spo-
łeczeństwa.

Pamiętajmy – „Nie starzeje 
się ten, kto nie ma na to cza-
su” - Benjamin Franklin.

Seniorzy na start!

Inaugurację roku uświetniły występy artystyczne.  Fot. UMWO
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EDUKACJA

Najzdolniejsi uczniowie z gminy Dobrzeń Wielki we 
wtorek 29 października otrzymali nagrodę Dobrzeński 
Talent. To wyjątkowe wyróżnienie trafiło do 20 laure-
atów z czterech szkół.

MILENA SKÓRA

W sali OSP w Chróścicach zebrali się uczniowie, którzy 
w minionym roku szkolnym wyróżniali się wysokimi 
wynikami w nauce i zaangażowaniem w działalność 

pozaszkolną, byli to: Lea Chodorowska, Adam Cholewa, Maja 
Długosz, Joanna Dowbor, Hanna Gajowczyk, Igor Ginda, Julia 
Jankowska, Joanna Kopka, Emilia Kupiec, Michalina Kupiec, 
Filip Mainusz, Kamila Mościcka, Filip Paprocki, Damian Pier-
skalla, Blanka Roj, Natalia Schwierz, Amelia Waindok, Zuzanna 
Warzecha, Zofia Wodarz i Wiktoria Zakrzewska.

– Dzisiaj mogliśmy w symboliczny sposób wyróżnić uczniów, 
którzy spełnili trudne kryteria regulaminu, aby dostać tę nagro-
dę. Należą im się gratulacje i podziękowania za ciężką pracę 
– zaznaczył Piotr Szlapa, wójt gminy Dobrzeń Wielki. – Tym 
bardziej że są z nami osoby, które nie otrzymują tego wyróżnie-
nia po raz pierwszy.

ODEBRALI NAGRODY 
DOBRZEŃSKI TALENT

EDUKACJA

Uczniowie szkoły branżowej w Do-
brzeniu Małym po raz kolejny od-

nieśli ogromny sukces w regionalnym 
etapie 22. edycji Ogólnopolskiego Kon-
kursu Wiedzy o Zasadach Bezpieczeń-
stwa i Higienie Pracy „Bezpiecznie od 
startu”. 

We wtorek, 29 października reprezen-
tanci szkoły: Krystian Sura, Maksymilian 
Rosa, Igor Kowalski i Oliwia Klepert, 
zmierzyli się z wymagającym testem za-
wierającym aż 60 pytań obejmujących 
przepisy BHP, prawo pracy, ochronę prze-
ciwpożarową i zasady pierwszej pomocy.

Ponownie uczniowie ze szkoły w Do-
brzeniu Małym odnieśli ogromny sukces: 

Krystian Sura zdobył pierwsze miejsce, 
Maksymilian Rosa drugie, a Oliwia Kle-

pert uplasowała się na czwartej pozycji. 
Ich wysoka wiedza i zaangażowanie po-
zwoliły im osiągnąć tak świetne wyniki.

Za swoje osiągnięcia Krystian, Mak-
symilian i Oliwia odebrali cenne na-
grody, które wręczyli im Okręgowy In-
spektor Pracy – Grzegorz Czapla oraz 
Dyrektor Izby Rzemieślniczej – Katarzy-
na Dębicka-Ozorkiewicz. Już 4 grudnia 
Krystian i Maksymilian będą reprezen-
tować naszą szkołę na etapie ogólnopol-
skim – gratulujemy i życzymy dalszych 
sukcesów!

22. edycja Ogólnopolskiego Konkursu 
Wiedzy o Zasadach Bezpieczeństwa i Hi-
gienie Pracy „Bezpiecznie od startu”, zo-
stała organizowana przez Izbę Rzemieśl-
niczą w Opolu oraz Okręgową Inspekcję 
Pracy w Opolu. JO

Uczniowie z Dobrzenia znów jadą  
do Warszawy na konkurs o BHP

4 grudnia uczniowie zmierzą się z etapem 
ogólnopolskim.

Fot. archiwum prywatne uczestników 

Laureaci nagrody Dobrzeński Talent to uczniowie z czterech szkół: 
PSP z Oddziałami Sportowymi w Dobrzeniu Wielkim, ZS w Dobrzeniu 
Wielkim, PSP im. Marii Konopnickiej w Chróścicach oraz ZSP w Kup.

Dobrzeńskie Talenty przyznawane są co roku dla najwybitniejszych 
uczniów w gminie. Fot. Milena Skóra
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W kolejnej odsłonie 
naszego cyklu rozmawiamy 
z Anettą Paluch, sołtyską 
Domaradzkiej Kuźni. 
O tym jak łączy ciężką 
i odpowiedzialną pracę 
z życiem rodzinnym 
i działalnością społeczną. 
Skąd bierze na to siły 
i co lubi robić w wolnych 
chwilach. 

Nazywam się Anetta Pa-
luch w Domaradzkiej Kuźni 
mieszkam od 18 lat. Już od 29 
lat pracuję w szpitalu w dzia-
le żywienia. Prywatnie je-
stem żoną i mamą dwójki już 
dorosłych dzieci. W kwietniu 
ubiegłego roku zostałam soł-
tysem. 

Jak to się stało? 
Poprzednia pani sołtys 

chciała zrezygnować, więc 
p o s t a n o w i ł a m ,  ż e  j a k o 
były członek rady sołeckiej, 
będę kandydować. Chcia-
łam coś zrobić dla naszej 
wsi, lubię działać, poma-
gać i udało się mieszkańcy 
mnie wybrali .  Wcześniej 
byłam członkiem rady so-
łeckiej, też jeszcze jak moja 
córka chodziła do szkoły to 
byłam w radzie rodziców. 
Organizowaliśmy różne im-
prezy np. Andrzejki, dzień 
św. Marcina czy zabawy dla 
dzieci.  Z zawodu jestem 
kucharzem więc  zawsze 
działam i gotuję, lubię ta-
kie rzeczy. 

Miała Pani jakieś obawy 
przed objęciem tego stano-
wiska? 

Obawy są zawsze nigdy 
nie wiadomo, jak podejdą do 
tego mieszkańcy, ponieważ 
ja tak naprawdę nie pocho-
dzę stąd tylko z Niemodlina. 
Przeprowadziłam się tutaj 
za moim mężem, więc dla 
nich byłam obca. No, ale że 
już mieszkam tutaj 18 lat, to 
czuję się jak u siebie. 

A jak układa się współ-
praca z mieszkańcami? 

Współpracują, ale to też 
zależy od ich czasu. Jeśli or-
ganizujemy jakieś większe 
imprezy to angażujemy ludzi 
zarówno tych młodszych jak 
i starszych, pomaga też straż 
i sołectwo Dąbrówka Dolna. 
Panie ze wsi pieką nam ciasta 
to jest taka fajna współpra-
ca. Wiadomo, że sołtys tyle 
może, co wieś pomoże. 

Jak wygląda życie sołec-
twa w ciągu roku? 

Zaczynamy od organizacji 
dnia babci i dziadka albo też 
dnia seniora, ponieważ nie 
wszyscy seniorzy, są dziadka-
mi. Później mamy Dzień Ko-
biet, który organizujemy razem 
z sołectwem Dąbrówka Dolna. 
Jest to taki czas dla nas, dla ko-
biet odskocznia od codzienne-
go życia. Później organizujemy 
Dzień Dziecka, zawsze staramy 
się to połączyć z jakimś festy-
nem. No i przychodzi okres 
żniw, dożynek to pleciemy 
koronę. W tym roku nasze so-
łectwo organizowało dożynki 
parafialne, po takiej uroczy-
stej mszy zrobiliśmy piknik 
motocyklowy i razem z moto-
cyklistami przejechaliśmy ko-
rowodem przez nasze wioski. 
Teraz będziemy robić zabawę 
andrzejkową, a w grudniu mi-
kołajki dla dzieci. 

Jak godzi Pani życie ro-
dzinne, prace i działalność 
społeczną? To dużo obo-

wiązków. 
Jest dużo, tym bardziej, 

że ja pracuję w szpitalu po 11 
godzin. Zanim wrócę z Opola, 
zrobię jakieś zakupy to jest 
już bardzo późno w lato to 
pół biedy bo jeszcze jest ja-
sno, ale zimą to wyjeżdżam 
w nocy i wracam w nocy. Na 
szczęście pracuję co drugi 
dzień więc w wolne dni mogę 
pomyśleć o organizacji, przy-
gotować wszystko. 

Udaj się Pani znaleźć 
chwilę dla siebie, co Pani 
wtedy robi? 

Chętnie chodzę na kij-
ki i długie spacery z moim 
psem, mamy tutaj ładne te-
reny. Po pracy często ćwiczę 
na siłowni, lubię spędzać te 
wolne chwile na sportowo 
i się aktywnie zmęczyć.

A co Panią natchnęło żeby 
zostać sołtysem? 

Chciałam żeby coś się 
działo, oczywiście wcześniej 
też dużo robiliśmy i często 
się angażowałam bo cenię 
sobie współpracę z ludźmi. 
I też dobrze się czuję w orga-
nizacji festynów, lubię jak coś 
się dzieje. Myślę, że to ludzi 
cieszy, są zadowoleni nie tyl-
ko starsi ale i młodsi. I myślę, 
że to sprawia satysfakcję. 

Jakie plany na przyszłość? 
Teraz też naszym celem 

jest zrobienie tutaj boiska. Są 

montowane nowe urządzenia 
siłowni zewnętrznej, mam 
nadzieję, że jak wszystko 
dojdzie do skutku to będzie-
my mieć bardzo ładne boisko 
nie tylko do piłki nożnej ale 
też siatkówki i koszykówki. 
Mamy też altanę pod którą 
w lecie spotyka się mnóstwo 
młodzieży z okolicznych wio-
sek. Cieszy mnie to, że mają 
tu takie miejsce spotkań. 

Skąd ma Pani siłę na to 
wszystko? 

Czasami nie mam siły, ale 
to jest taka motywacja np. 
przyjeżdżam z pracy i myślę, 
że chętnie bym się położyła, 
ale nie mogę bo jeszcze jest 
coś do zrobienia. Gdy przy-
chodzi czas plecenia korony 
to wracam z pracy i jadę ści-
nać zboże. Są panie, które 
mi pomagają i to daje nam 
satysfakcję. Możemy coś 
zrobić wspólnie, spotkać 
się, porozmawiać i wtedy 
człowiek zapomina o całym 
zmęczeniu. 

Myśli Pani, że kobietom 
na takich stanowiskach jest 
trudniej? 

Zauważyłam, że jest co-
raz więcej kobiet na takich 
stanowiskach i myślę, że ko-
biety sobie zawsze poradzą. 
Wiadomo czasem jest trud-
no, ale myślę, że my - kobiety 
jesteśmy na tyle sprytne, że 
sobie poradzimy. 

Planuje Pani kolejną ka-
dencję? 

To wszystko zależy od 
mieszkańców. Myślę, że jeżeli 
wszystko się uda a mieszkań-
cy postanowią mi ponownie 
zaufać to tak, chętnie obejmę 
następną kadencję. 

Czego można Pani ży-
czyć? 

Przede wszystkim zdrowia 
dla mnie, dla mojej rodziny i siły 
na to wszystko. A także powo-
dzenia na dalsze działania. 

Dziękuję za rozmowę.

Ludzie Pokoju > Kobiety Pokoju. Anetta Paluch: 
Sołectwo jest dla mnie wyzwaniem, ale to mi się podoba

MATERIAŁ SPONSOROWANY GMINY POKÓJ
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KULINARIA

Pysznie i kolorowo było 
na Rynku Starego Miasta 
w Opolu, gdzie odbywał 
się Festiwal Czekolady 
i Słodkości. Od piątku 
11 października do 
niedzieli 13 października 
czekały stoiska z pro-
duktami o oryginalnych 
smakach i kształtach.

MILENA SKÓRA

Rynek w Opolu wypeł-
nił się różnorodnymi 
słodkościami, często 

w czekoladowych odsłonach. 
Dla odwiedzających przygo-
towano stoiska ze słodycza-
mi, kawą, ciastami, deserami 
i kuchnią świata. Oprócz tego 
można było nabyć rękodzieło 
i regionalne produkty.

– U nas można spróbować 
przepysznej czekolady, któ-
rą sami robimy. Dodatkowo 
mamy gorącą jesienną her-
batę z nutą pomarańczy i la-
ską cynamonu. Do tego me-
gażele, żelki na wagę, owoce 
w czekoladzie oraz orzechy 
w karmelu, miodzie i czeko-

ladzie – mówiła Ania Machu-
ra, wystawczyni. – Widzę, że 
jest ruch, ludzie się schodzą, 
pogoda dopisuje, a to najważ-
niejsze.

Na festiwalu zapewniono 
wysoką jakość naturalnych 
wyrobów oraz duży wybór 
przysmaków słodkich, wy-
trawnych, wegańskich i zioło-
wych. Królowała zaś tytułowa 
czekolada, której można było 
smakować w różnych kolo-
rach, smakach i kształtach.

– Ludzie przychodzą tu-
taj najbardziej ze względu 
na czekoladę, ale są też inne 

stoiska, które cieszą się za-
interesowaniem, bo wybrać 
można również inne artykuły 
związane z tym świętem – 
zaznaczył Ryszard Machnik, 
wystawca. – Z mojego stoiska 
polecam czekoladę deserową 
na ciepło i zimno, jak rów-
nież owoce i orzechy w cze-
koladzie.

Podczas trwania festiwalu 
można było nie tylko degusto-
wać różnorodne słodkości, ale 
także wziąć udział w warszta-
tach ucierania czekolady na 
azteckich żarnach, malować 
mural czekoladą oraz cieszyć 

się wieloma innymi atrakcja-
mi.

– Polecam nugat w mlecz-
nej czekoladzie z karmelem na 
wierzchu, on w sumie zawsze 
się sprzedaje. Bardzo dobra 
jest też czekolada pistacjo-
wa z orzechami i oczywiście 
czekolada na gorąco. Jest do 
wyboru mleczna i gorzko-
-wegańska z różnymi dodat-
kami – mówiła Antonina Lu-
bicka, wystawczyni. – Mamy 
też zdrowe wersje czekolady: 
stuprocentowe tabliczki, czyli 
samo kakao z tłuszczem kaka-
owym, owocami.

Festiwal Czekolady i Słodkości 
w Opolu pełen różnorodnych 
smaków

Czekały stoiska ze słodyczami, kawą, ciastami, deserami i kuchnią świata. Zdjęcia: Milena Skóra
 

Festiwal słodkich przyjemności trwał trzy dni – od piątku do nie-
dzieli.

Na Festiwalu Czekolady i Słodkości każdy mógł znaleźć coś dla 
siebie.
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W ramach kształcenia ogólnego głównymi celami było: podniesienie u uczniów 
kompetencji kluczowych oraz właściwych postaw niezbędnych do funkcjonowania 
na rynku pracy, a także rozwój indywidualnego podejścia do ucznia, w szczególności 
ze specjalnymi potrzebami edukacyjnymi.

Wsparcie w ramach kształcenia zawodowego/branżowego miało na celu poprawę 
efektywności kształcenia i szkolenia zawodowego i dostosowanie do potrzeb ryn-
ku pracy.

Wsparcie kształcenia wyższego miało, podobnie jak w przypadku kształcenia zawo-
dowego, miało na celu poprawę efektywności nauczania oraz dostosowanie do po-
trzeb rynku pracy. 

Kształcenie ustawiczne - głównym celem projektów realizowanych w ramach tego 
obszaru wsparcia było wyrównanie dostępu do uczenia się przez całe życie wszyst-
kich grup wiekowych  oraz promowanie elastycznych ścieżek kształcenia.

Podsumowując (należy mieć na uwadze, iż w omawianym okresie ze wsparcie ze 
środków UE uczestnicy mogli korzystać wielokrotnie, a wparcie dla szkół było pro-
wadzone na różne sposoby – stąd jeśli osoba kilkukrotnie brała udział w projek-
tach, jest też kilkukrotnie liczona, to samo dotyczy placówek oświatowych czy szkół):

Proces integracji Polski z Unią Europejską, rozpoczęty w latach 90. XX wieku, był przedsięwzięciem, które wymagało  
od naszego kraju nie tylko przeprowadzenia głębokich reform wewnętrznych, ale także zbudowania nowych relacji  
z państwami członkowskimi UE.  Historyczna chwila przystąpienia Polski do Unii Europejskiej nie tylko otworzyła  
drzwi do wspólnoty europejskiej, ale również zaznaczyła początek nowej ery w rozwoju politycznym, gospodarczym  
i społecznym kraju.
W ciągu 20 lat obecności Polski w Unii Europejskiej wydatkowanych zo-
stało wiele środków na poprawę jakości życia Polaków, m.in. na podwyż-
szenie jakości polskiej edukacji. Również Województwo Opolskie, po-
cząwszy od 2004 roku skutecznie wydawało środki unijne  w ramach wie-
lu programów operacyjnych. 

Głównymi obszarami wsparcia są:
• Edukacja przedszkolna,
• Kształcenie ogólne,
• Kształcenie zawodowe/ branżowe,
• Kształcenie wyższe I, II i III stopnia,
• Kształcenie ustawiczne.

Podkreślić należy, iż  projekty inwestycyjne (przebudowa, rozbudowa lub 
modernizacja) placówek edukacji finansowane były w ramach regional-
nych programów operacyjnych  ze środków Europejskiego Funduszu Roz-
woju Regionalnego, a projekty tzw. miękkie, tj. zajęcia dodatkowe, dosko-
nalenie zawodowe kadry lub szkolenia finansowane itd. były w ramach 
Europejskiego Funduszu Społecznego.

Głównymi celami wsparcia w ramach edukacji przedszkolnej było:  zwięk-
szeniu dostępu do wysokiej jakości  edukacji przedszkolnej i zwiększenie 
liczby dzieci biorących udział  w wychowaniu przedszkolnym. 

Opolska Pozytywna Edukacja  
– 20 lat w Unii Europejskiej

Ze środków Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki 2007-2013 
- komponent regionalny wsparto:

233 ośrodki wychowania przedszkolnego,
3.637 osób dorosłych w wieku 25-64 lata, które uczestniczyły w kształceniu 
ustawicznym,
600 szkół (podstawowych, gimnazjów i ponadgimnazjalnych prowadzących 
kształcenie ogólne), które zrealizowały projekty rozwojowe, 
112 szkół i placówek kształcenia zawodowego, które wdrożyły programy rozwojowe 
104 szkół i placówek kształcenia zawodowego, które współpracowały 
z przedsiębiorstwami w zakresie wdrażania programów rozwojowych,
6.229 nauczycieli, którzy uczestniczyli w doskonaleniu zawodowym w krótkich 
formach.

Ze środków Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego 
na lata 2007-2013 zrealizowano 63 projekty z zakresu edukacji, 

dzięki którym wsparto:

142 placówki oświatowe, 
25.221 studentów korzystających ze wspartej infrastruktury,
42.170 uczniów i słuchaczy korzystających ze wspartej infrastruktury.

Ze środków Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego 
na lata 2014-2020 wsparto:

29.786 dzieci edukacji przedszkolnej, objętych w ramach programu dodatkowymi 
zajęciami, zwiększającymi ich szanse edukacyjne, 
574 miejsc wychowania przedszkolnego,
11.572 nauczycieli w tym 2.462 nauczycieli kształcenia zawodowego 
oraz instruktorów praktycznej nauki zawodu,
76.454 uczniów w zakresie rozwijania kompetencji kluczowych lub umiejętności 
uniwersalnych, niezbędnych na rynku pracy,
868 szkół i placówek systemu oświaty, wyposażonych w ramach programu 
w sprzęt TIK do prowadzenia zajęć edukacyjnych,
11.855 uczniów szkół i placówek kształcenia zawodowego, uczestniczących 
w stażach i praktykach  u pracodawcy,
19.360 uczniów szkół i placówek kształcenia zawodowego, 
234 szkół i placówek kształcenia zawodowego, doposażonych w programie 
w sprzęt  i materiały dydaktyczne, niezbędne do realizacji kształcenia zawodowego.

RPO WO 2007-2013: 86,5 mln PLN             

ŁĄCZNIE: 654,6 mln PLN

PO KL 2007-2013:  204,47 mln PLN

Ogółem wsparcia ze środków UE w ramach programów 
wdrażanych przez Samorząd Województwa w obszarze edukacji wyniosło:

    ZPORR 2004-2006:  34,05 mln PLN             

RPO WO 2014-2020: 329,58 mln PLN

SAMORZĄD
Województwa Opolskiego
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SZTUKA

Od czwartku, 
14 listopada, w Muzeum 
Śląska Opolskiego oglądać 
będzie można prace tego 
znakomitego opolskie-
go fotografa. Wystawa 
będzie czynna do 24 maja 
2025 roku.

LESZEK MYCZKA

Stanisław Bober (1908-
1990) zajmuje ważne 
miejsce w gronie arty-

stów działających w Opolu po 
drugiej wojnie światowej. Był 
malarzem, grafikiem, projek-
tantem, nauczycielem i jedną 
z czołowych postaci lokalnego 
środowiska fotograficznego. 
W 1946 roku współtworzył 
Stowarzyszenie Miłośników 
Fotografiki w Opolu, był człon-

kiem Stowarzyszenia Miło-
śników Fotografii w Poznaniu 
(1946) oraz Związku Polskich 
Artystów Fotografików (ZPAF) 
w Warszawie (1952).

– Nowa wystawa czasowa 
w Muzeum Śląska Opolskie-
go jest pierwszym od ponad 
ćwierćwiecza retrospektyw-
nym przeglądem twórczo-

ści fotografa – mówi Bogna 
Szafraniec, kuratorka wysta-
wy. – Pokazujemy na niej po-
nad czterysta prac z różnych 
okresów jego działalności – 
od wczesnych zdjęć wykona-
nych jeszcze w latach 30. XX 
wieku, przez dokumentację 
podróży na ziemie zachod-
nie w 1945 roku, fotografie 
zniszczonych miast, ujęcia 
nowej architektury Opola lat 
60. i 70. XX wieku, portrety, 
zdjęcia rodzinne, fotografie 
subiektywne, aż po najpóź-
niejsze prace z lat 80. XX 
wieku.

Obiekty prezentowane 
na wystawie pochodzą ze 
zbiorów własnych Muzeum 
Śląska Opolskiego, Gale-
r i i  Sz tuk i  Wsp ółczesne j 
w Opolu oraz z prywatnej 
kolekcji rodziny Stanisława 
Bobera.

MŚO PRZYPOMNI PRACE 
STANISŁAWA BOBERA

Wystawie towarzyszy katalog (dostępny w kasie MŚO).
Fot. Michał Grocholski, MŚO

Pierwsze nasadzanie odby-
ło się przy ul. Cebuli w Chró-
ścicach. Tam uczniowie chró-

ścickiej podstawówki wspólnie 
sadzili 20 lip. Przedstawiciele 
firmy wspierającej dostarczy-

li im ziemię oraz niezbędny 
sprzęt: łopaty, paliki stabilizu-
jące drzewa i siatkę ochronną, 

oraz zaprezentowali, jak sadzić 
rośliny i o nie dbać.

– Główny cel tej akcji to 
zwiększenie świadomości ekolo-
gicznej, ale również praktyczna 
nauka postępowania z drzewa-
mi – mówiła Dorota Michnie-
wicz-Rybarz z Urzędu Gminy 
w Dobrzeniu Wielkim. – Liczymy 
na długoletni efekt ekologiczny 
i mamy nadzieję, że te drzewa 
z nami zostaną na wiele lat.

W ramach akcji drzewa znala-
zły swój nowy dom również przy 
Stadionie Victorii Chróścice, przy 
ul. Brzegowej w Dobrzeniu Ma-
łym, przy ul. Strzelców Bytom-
skich w Dobrzeniu Wielkim oraz 
przy klubie TOR Dobrzeń Wielki. 
Rośliny sadzili członkowie gmin-
nych drużyn piłkarskich oraz 
młodzież dobrzeńskiego liceum 
i technikum.

Działanie zreal izowano 
w ramach projektu Eko Gmina 
– Edukacja, Motywacja, Działa-
nie, który został dofinansowa-
ny z NFOŚiGW oraz WFOŚIGW 
w Opolu.

MATERIAŁ SPONSOROWANY

W GMINIE DOBRZEŃ WIELKI 
WYROŚNIE 100 NOWYCH DRZEW

Uczniowie PSP w Chróścicach jako pierwsi posadzili drzewa w ramach projektu Eko Gmina – Edukacja, 
Motywacja, Działanie. Fot. Milena Skóra

W ramach obchodów Światowego Dnia Drzewa i projektu Eko Gmina – Edukacja, 
Motywacja, Działanie w gminie Dobrzeń Wielki odbyła się akcja sadzenia drzew. We 
wtorek 5 listopada i w środę 6 listopada młodzież posadziła drzewa w pięciu miejscach
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Murów, ul. Wolności 58,

tel. 506 398 504

biuro@marekpietrek.pl

Wysoka jakość, krótkie terminy dostaw 
 i transport z rozładunkiem

Sprawdź pełną ofertę na  
naszej stronie!

REKLAMA

KULTURA

10 października w Stu-
denckim Centrum Kultu-
ry odbyła się 32. edycja 
Giełdy Piosenki Studenc-
kiej. Sześć zespołów 
z całej Polski przyjechało 
do Opola, by się zaprezen-
tować. 

PATRYCJA DOROSIEWICZ

– One Step to zespół, który 
pochodzi z Nowego Sącza. Je-
steśmy po naszym pierwszym 
występie na giełdzie piosenki. 
Powiem wam, naprawdę czuć 
tę moc i energię – mówił Ka-
mil, frontman zespołu One 
Step.

Każdy prezentował utwór 
własny i konkursowy z reper-

tuaru gwiazdy wieczoru tej 
edycji – Mesajah.

Zespoły oceniało liczne 
grono jury. Nagrodami były 
zaproszenia do zaprezento-

wania się w różnych miastach 
podczas lokalnych wydarzeń. 
W skład jury wchodzili m.in. 
przedstawiciel Festiwalu Tar-
nogranie Grzegorz Tokarczyk 

i przewodnicząca Samorządu 
Studenckiego Uniwersytetu 
Opolskiego Aleksandra Kru-
pop.

– Cześć, jesteśmy Fama?. 
Przyjechaliśmy z okolic Wro-
cławia. Dzisiaj zagraliśmy 
jeden utwór własny i cover 
z repertuaru Mesajah. Kon-
kurencja była na naprawdę 
wysokim poziomie – mówili 
członkowie zespołu Fama?.

Przed rozpoczęciem kon-
certu Mesajah jury wskazało 
zwycięzców. Najwięcej na-
gród dostał zespół One Step. 
Czeka ich m.in. występ pod-
czas przyszłorocznych Piasto-
naliów w Opolu. Drugi z ko-
lei był zespół Antyrefleks. Na 
ich koncie znalazły się cztery 
koncerty, w tym Piastonalia 
w Opolu oraz Tarnogranie. 

32. edycja Giełdy Piosenki 
Studenckiej

Mesajah występujący na scenie Studenckiego Centrum Kultury w 
Opolu Fot. Patrycja Dorosiewicz
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ZDROWIE

Bohaterów pierwszego 
kontaktu zaprosił do 
Opola Jarosław Kosty-
ła, dyrektor Opolskiego 
Centrum Ratownictwa 
Medycznego. 

LESZEK MYCZKA

Opole było gospodarzem 
tegorocznych ogólno-
polskich obchodów 

Dnia Ratownictwa Medycz-
nego.

– Pracownicy Opolskie-
go Centrum Ratownictwa 
Medycznego, moi wspaniali 
ludzie, najlepsi na świecie ra-
townicy medyczni, lekarze, 
pielęgniarki, cała administra-
cja, zdaliśmy egzamin i to 
trzy razy pod rząd – mówił 
Jarosław Kostyła, dyrektor 
Opolskiego Centrum Ratow-
nictwa Medycznego. – Zrobi-
liśmy rzeczy, o których mówi 
cały kraj. Najpierw podczas 
epidemii covid 19, gdzie nie 
było przerwy w zarządzaniu 
w wyjazdach zespołu ratow-
nictwa medycznego. Potem 
była kwestia relokacji pacjen-

tów przywożonych z Ukra-
iny. Miesiąc temu – powódź. 
Sformowaliśmy 37 zespołów 
ratownictwa. Wszyscy moi 
pracownicy przyszli i przez 
trzy doby przeprowadziliśmy 
ewakuację szpitala w Nysie 
i ZOL-u w Paczkowie. Myślę, 
że więcej dodać nie można – 
wszyscy oni zrobili wszystko, 
co do nich należało.

– Trudno sobie wyobrazić 
funkcjonowanie nas wszyst-
kich bez ratownictwa me-
dycznego – przyznał marsza-
łek województwa opolskiego 
Szymon Ogłaza. – To niezwy-
kle istotna grupa zawodowa. 
Myślę, że nie ma mieszkań-
ca województwa opolskie-
go, który w jakiś sposób nie 
zetknął się z działalnością 
Opolskiego Centrum Ra-
townictwa Medycznego bądź 
innej jednostki państwowego 
ratownictwa medycznego. To 
są przypadki losowe, zdarze-
nia nagłe, te wszystkie sytu-
acje, kiedy wzywamy karetkę, 
bo coś się złego dzieje nam 
lub naszym bliskim. Dzisiaj 
przyjeżdżają do nas ratowni-
cy – kiedyś lekarze i ratow-
nicy – i udzielają tej najważ-
niejszej pierwszej pomocy. 

Także oni są zwykle pierwsi 
na miejscu zdarzeń różnego 
rodzaju. To są ludzie, którzy 
naprawdę ratują nasze życie, 
którzy często w bardzo trud-
nych warunkach, o dziwnych 
porach służą nam w najtrud-
niejszych momentach nasze-
go życia. Cieszy, że możemy 
dziś gościć ratowników z ca-
łego kraju i podziękować im 
za ich godną podziwu i pełną 
poświęcenia postawę. Mamy 
za sobą lata covidu – wiemy, 
że wówczas byli rzeczywiście 
na pierwszej linii. Ale po co-
vidzie wcale nie jest dużo le-
piej: to, co muszą oglądać na 
co dzień, z czym się stykają, 

wszystkie tragedie, z który-
mi mają do czynienia, to jest 
coś, czego zwykły człowiek 
nie jest w stanie objąć swo-
im umysłem, a co dopiero 
działać, ratując życie – mówił 
marszałek.

Spotykamy ich wszędzie 
tam, gdzie zagrożone jest ży-
cie i zdrowie ludzkie, gdzie 
zdarzy się wypadek, katastrofa 
czy klęska żywiołowa. Ich rola 
w systemie opieki zdrowot-
nej jest nieoceniona. Ogól-
nopolski Dzień Ratownictwa 
Medycznego to okazja do po-
dziękowań i wręczenia odzna-
czeń osobom zasłużonym dla 
ratownictwa medycznego.

Ratownicy medyczni z całego 
kraju świętowali w Opolu

Podczas uroczystości wręczono dyplomy i podziękowania dla pra-
cowników służby zdrowia.  Zdjęcia: UMWO

Wszyscy zaproszeni goście przemaszerowali ulicami Opola. 

Nie zabrakło też pojazdów medycznych z dawnych czasów.
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3,6 mln zł samorząd wo-
jewództwa opolskie-

go przeznaczył na dofinan-
sowanie inwestycji w dwóch 
prowadzonych przez siebie 
szpitalach. Jedna z nich to 
przebudowa Oddziału Chorób 
Płuc w Stobrawskim Centrum 
Medycznym w Kup.

Wsparta przez samorząd 
województwa inwestycja skie-
rowana jest zarówno do pa-
cjentów, jak i personelu me-
dycznego.

 – Nasz remont już się 
rozpoczął – przyznaje prezes 
Stobrawskiego Centrum Me-
dycznego w Kup Bartłomiej 
Orpel. – Jeszcze w tym roku 

oddamy do użytku zmo-
dernizowany Oddział Cho-
rób Płuc, największy, bo aż 

40-łóżkowy, oddział szpitala. 
Remont obejmuje przebudo-
wę instalacji elektrycznych, 

teletechnicznych i sanitar-
nych oraz wykonanie izolatki 
oddziałowej, pomieszczeń dla 
chorych z pełnym węzłem 
sanitarnym, doprowadzenie 
tlenu do wszystkich sal cho-
rych i wykonanie niezbędnych 
prac budowlanych. Pokoje po 
remoncie będą komfortowe, 
estetyczne i praktyczne. Re-
mont już trwa, miejsce przy-
pomina plac budowy, chcemy 
doprowadzić nasz największy 
oddział do pożądanych stan-
dardów opieki zdrowotnej. 
W pokojach pojawią się ła-
zienki. Remont jest gruntow-
ny, ale nie zakłóca funkcjo-
nowania oddziału, na którym 
leczy się jednocześnie 40 pa-
cjentów – wyjaśnia Orpel.

LM

ZDROWIE

Ponad 5,7 mln zł kosz-
towały modernizacja 
i wyposażenie pomiesz-
czeń w Uniwersyteckim 
Szpitalu Klinicznym 
w Opolu przeprowadzone 
w związku z rozwojem 
działalności Oddziału 
Chorób Wewnętrznych. 
Inwestycja została sfi-
nansowana ze środków 
własnych szpitala.

LESZEK MYCZKA

– Z myślą o zapewnieniu 
specjalistycznych świadczeń 
medycznych dla naszych pa-
cjentów oddajemy dziś ko-
lejne wyremontowane i wy-
posażone skrzydło szpitalne 
o powierzchni ok. 570 mkw., 
w którym działalność będą 
rozwijały pododdziały in-
ternistyczne – informował, 
otwierając oddział, dyrektor 
generalny Uniwersyteckiego 
Szpitala Klinicznego w Opolu 
Dariusz Madera.

– W nowej części przygo-
towaliśmy 32 łóżka – wyliczał 

dr n. med. Piotr Feusette, dy-
rektor ds. lecznictwa. – Mamy 
tu sale dwu- i trzyosobowe, 
czterołóżkową salę wzmożo-
nego nadzoru dla pacjentów, 
którzy wymagają szczególne-
go monitorowania w związku 
z prowadzoną terapią. Mamy 
też dwie jednoosobowe izolat-
ki, co pozwoli nam separować 
pacjentów internistycznych 
z dodatkowo zdiagnozowa-

nymi chorobami zakaźnymi. 
Działalność w oddziale bę-
dziemy rozwijać sukcesywnie. 
Na początek uruchomimy 
łącznie – w prawym i lewym 
skrzydle – 59 łóżek. W każ-
dym z trzech pododdziałów 
dwukrotnie zwiększy się licz-
ba łóżek specjalistycznych 
(z ośmiu do szesnastu). Jede-
naście łóżek będzie przezna-
czonych dla części ogólnej. 

Pozostałe osiem łóżek będzie-
my uruchamiać w miarę po-
zyskiwania dodatkowej kadry 
pielęgniarskiej.

W ramach oddziału funk-
cjonują pododdziały: Chorób 
Wewnętrznych i Gastroente-
rologii kierowany przez lek. 
Jarosława Struzika, Chorób 
Wewnętrznych i Alergolo-
gii kierowany przez dr hab. 
Zenona Brzozę, prof. UO, 
oraz  Chorób Wewnętrz-
nych, Endokrynologii i Dia-
betologii kierowany przez 
dr hab. Agatę Bronisz, prof. 
UO. W pierwszym półro-
czu br. w oddziale leczonych 
było blisko 1800 pacjentów, 
w całym 2023 r.  – blisko 
3000, a w 2022 r. – 2160.

Pododdział Chorób We-
wnętrznych, Endokrynolo-
gii i Diabetologii zajmuje się 
głównie schorzeniami gru-
czołów wewnętrznych, czyli 
tarczycy, nadnerczy i diagno-
styki w zakresie gruczołów 
płciowych. Kolejny ważny 
obszar to leczenie wszystkich 
typów cukrzycy, łącznie z po-
wikłaniami, w tym ze śpiącz-
kami cukrzycowymi.

Nowy oddział w opolskim USK

29 października oficjalnie otwarto nowe skrzydło szpitalne. 
Fot. Leszek Myczka

W szpitalu w Kup przebudują Oddział Chorób Płuc

Koszt inwestycji to ponad 2,5 mln złotych, 90% tej kwoty to dotacja 
samorządu województwa. Fot. Leszek Myczka
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ROZRYWKA

Tysiące osób ponownie 
zjechało do Dobrzenia 
Małego, by bawić się na 
śląskiej wersji bawarskie-
go święta piwa. Dopisała 
pogoda i atmosfera, a szó-
sty Śląski Oktoberfest 
udowodnił, że jest najlep-
szą imprezą w okolicy.

MARZ K

Do tej pory Śląski Ok-
toberfest organizo-
wano we wrześniu, 

jednak ze względu na za-
grożenie powodziowe zde-
cydowano o przeniesieniu 
szóstej edycji wydarzenia na 
19 października. W niczym 
to jednak nie przeszkodziło, 

bo i pogoda dopisała, i fre-
kwencja, a do Dobrzenia Ma-
łego ponownie przyjechali 
mieszkańcy nawet odległych 
zakątków Polski. Jak Agniesz-
ka i Robert z Poznania.

– Jesteśmy tu po raz dru-
gi, przyjechaliśmy specjalnie 
na imprezę,  jutro wraca-
my. Ostatnim razem bardzo 
nam się podobało, byliśmy 
do samego końca – mówiła 
Agnieszka. – Na Śląski Okto-
berfest najbardziej przyciąga 
klimat i za rok na pewno bę-
dziemy tu znowu.

–  R a z  d o  ro ku  w a r t o 
przyjechać, zobaczyć, poba-
wić się. Jest super. Poznań 
nie ma takich imprez, może 
pozazdrościć – dodał Ro-
bert.

Wydarzenie tradycyjnie 
rozpoczęło się od wspólne-
go otwarcia pierwszej beczki 
z piwem – „O’zapft is!”. Po 
nim na scenie zaczęły poja-
wiać się zaproszone grupy, 
których muzyka porwała na 
parkiet. Na szóstym Śląskim 
Oktoberfeście zagrali: orkie-
stra Bläserkids ze Szwajcarii, 
Fest Kapellä, Szlagier Ma-
szyna, Karolina Trela i oczy-
wiście wyczekiwany przez 
wielu Toby z Monachium. 
Zabawie towarzyszyła strefa 
gastronomiczna, o którą za-
dbały „Kuchenne Klimaty”. 
Nie brakowało też animacji 
dla najmłodszych, konkursów 
z nagrodami oraz tradycyjne-
go tańca ze skrzynkami z pi-
wem – krattenwalsa. Imprezę 
zamknęła natomiast zabawa 

taneczna z zespołem Eliot 
oraz DJ-em.

Choć na szósty Śląski Ok-
toberfest trzeba było pocze-
kać nieco dłużej, przeniesie-
nie imprezy miało też dobrą 
stronę – zabawę umilał fakt, 
że na pewno odbędzie się 
też kolejna, siódma edycja. – 
Wiemy już, że nasze projekty 
uzyskały odpowiednią ilość 
głosów i ponownie otrzyma-
my współfinansowanie z Mar-
szałkowskiego Budżetu Oby-
watelskiego – mówiła Alicja 
Kokot, prezeska Stowarzysze-
nia „Borki – Aktywni Razem”, 
które organizuje wydarzenie. 
Siódmy Śląski Oktoberfest 
zaplanowano na 20 września 
2025 roku.

Wydarzenie było współ-
f inansowane ze środków 
Marszałkowskiego Budże-
tu Obywatelskiego, a portal 
Opowiecie.info objął je patro-
natem medialnym.

SKOCZNA MUZYKA, TAŃCE 
DO BIAŁEGO RANA I… PIWO, 
CZYLI SZÓSTA EDYCJA 
ŚLĄSKIEGO OKTOBERFESTU

Jak co roku dzięki Śląskiemu Oktoberfestowi plac przy OSP w Dobrzeniu Małym zapełnił się po brzegi.

Karolina Trela jak zawsze 
wprost porwała na parkiet.
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Krattenwals wymaga nieco siły, ale jak widać, uczestnikom Śląskie-
go Oktoberfestu jej nie brakuje.

Kolorowe stroje, muzyka i wspaniała atmosfera – tak w skrócie 
można opisać szósty Śląski Oktoberfest w Dobrzeniu Małym.

Do zabawy zachęcała muzyka m.in. zespołu Fest Kapellä. Tańczyć można wszędzie – nawet na ławach.

Szampański nastrój zdecydowanie dopisywał.
Na Śląskim Oktoberfeście nie mogło zabraknąć bawarskich strojów 
i złotego trunku. Zdjęcia: Tomasz Chabior
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WIADOMOŚCI

Ochotnicza Straż Pożarna 
w Czarnowąsach organi-
zuje cykliczne spotkania. 
Każdy ostatni piątek mie-
siąca jest okazją, by zoba-
czyć działania jednostki 
od kuchni i bliżej poznać 
strażacką społeczność. To 
zaproszenie szczególnie 
dla tych, którzy chcieliby 
zostać członkami OSP.

MILENA SKÓRA

W p i ą t e k  2 5  p a ź -
zdziernika w jedno-
stce OSP w Czarno-

wąsach odbyło się spotkanie 
szkoleniowe. To idealny czas na 
to, by porozmawiać ze strażaka-

mi i dowiedzieć się więcej o ich 
pracy.

– Taki dzień jest właśnie dla 
wszystkich zainteresowanych. 
Wiele osób, kiedy wchodzi 
tutaj i ogląda, to przyznaje, że 
nawet nie wiedziało, że w sa-
mochodzie strażackim znaj-
duje się aż tyle sprzętu – mó-
wił Marek Kinder, prezes OSP 
Czarnowąsy. – Myślę, że nasza 
jednostka jest też taką organi-
zacją, w której ludzie lubią się 
spotykać. Strażacy przychodzą, 
rozmawiamy o swoim życiu, 
o wszystkim. Dzielimy się swo-
imi sukcesami i porażkami, jak 
w rodzinie.

OSP Czarnowąsy liczy obec-
nie 37 czynnych strażaków i 24 
wspierających, a pięciu przygo-

towuje się do egzaminu. Po jego 
zdaniu dołączą oni do grona 
czynnych strażaków. W miej-

scowości działa także strażacka 
drużyna dziecięca i młodzieżo-
wa oraz drużyna harcerska.

Strażacy z OSP Czarnowąsy 
tradycyjnie spotkali się na 
szkoleniu w ostatni piątek miesiąca

Jednostka OSP Czarnowąsy istnieje już od 121 lat.
Fot. Milena Skóra

WIADOMOŚCI

Dwa domki dla powodzian 
przyjechały dzisiaj z pod-

dębickiej Brzezówki na Pod-
karpaciu do Przeczy w gminie 
Lewin Brzeski. Sprawę pilotu-
je Mirosław Mandryga z FPP 
a pomysłodawcą przedsię-
wzięcia jest eurodeputowany 
Andrzej Buła.

– Opolski oddział Federa-
cji Przedsiębiorców Polskich 
dwoi się i troi by wspomóc 
poszkodowanych przez po-
wódź – mówi Mirosław Man-
dryga Z FPP. – Z całej Polski 
sprowadzamy potrzebny im 
sprzęt. Pomijamy samorządy 
Opolszczyzny, bo one same 

pomagają bardzo skutecznie. 
Pomysł nawiązania kontaktu 
z firmą Weldon z Brzezówki 
koło Dębicy na Podkarpaciu, 
która od 2023 r. jest produ-
centem domów szkieletowych 
na bazie lekkiej konstrukcji 
stalowej pod marką Sunday 
System, podsunął nam euro-

deputowany Andrzej Buła. 
Okazał się strzałem w dziesiąt-
kę. Dzisiaj do Przeczy w gmi-
nie Lewin Brzeski dotarł kon-
wój z dwoma kontenerami 
mieszkalnymi o powierzchni 
45 m2, które zostały sfinanso-
wane w ramach pomocy przez 
gminy Gdów i Wieliczka – 

oczywiście z przeznaczeniem 
dla rodzin, które straciły dom 
podczas powodzi. Producent 
znacznie obniżył jego cenę 
a reguluje ją cała Polska, która 
powoli składa się na te domki. 
Jest to taka pomoc samorzą-
dy-samorządom, to właśnie 
samorządy są płatnikami tych 
domków .

Zastępca burmistrza Lewi-
na Brzeskiego Dariusz Struski 
uważa, że ta pomoc, w takiej 
formie jest niezwykle ważna. 
– Powodzianie nie dość, że 
ucierpieli psychicznie tracąc 
wszystko co w życiu budowali 
to okazuje się, że ich domy nie 
nadają się do zamieszkania – 
mówi.

LM

Gminy Gdów i Wieliczka sfinansowały domki 
dla powodzian

Domy są wyposażone między innymi w kuchenki i lodówki.
Fot. Biuro europosła Andrzeja Buły
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OPOLSKIE 20 lat w Unii Europejskiej
Jako państwo członkowskie od 20 lat mamy możliwość wpływania na kształt decyzji podejmowanych na forum Unii Europejskiej,  
ale przede wszystkim dostęp do ogromnych funduszy europejskich poprzez kolejne perspektywy budżetowe Unii, gdzie środki  
na turystykę w istotny sposób podniosły jej standardy jakości i przyczyniły się do rozwoju w Polsce i w naszym regionie.

- To prywatna inicjatywa, ale dzięki funduszom eu-
ropejskim taki obiekt jak „Bajka Hotel&Resort” mógł 
powstać - przyznaje Beata Wiench, współwłaściciel-
ka kompleksu. - Przez ostatnie dziesięć lat skorzysta-
liśmy z kilku programów unijnych w ramach naszego 
działania i funkcjonowania. Dzięki funduszom euro-
pejskim nadal możemy się rozwijać. W ostatnim cza-
sie unowocześniliśmy naszą bazę hotelową i dodali-
śmy kolejną atrakcję czyli kemping, co mocno rozpro-
mowało nasz obiekt i coraz więcej gości do nas przy-
bywa. Dodatkowo to fajne miejsce pracy dla miejsco-
wej ludności. 

Takie projekty jak renowacja Wieży Piastowskiej; re-
waloryzacja obiektów dziedzictwa kulturowego na ob-
szarze dawnego Zamku Górnego i jego okolic; utwo-
rzenie Narodowego Centrum Polskiej Piosenki poprzez 
przebudowę Amfiteatru Tysiąclecia, czy modernizacja 
stawku zamkowego sprawiły, że stolica regionu zapew-
nia tysiącom turystów bogatą i nowoczesną ofertę. 

Kolejnymi projektami z nowym innowacyjnym podej-
ściem do widza-turysty, oraz do odbioru oferty kultury 
i sztuki są także inne obiekty kulturalne: Muzea, Teatry, 
Kina, Domy Kultury, Filharmonia. 

Do tych projektów należą między innymi: 
l „Przebudowa wnętrz i elewacji frontowej budynku 
głównego Opolskiego Teatru Lalki i Aktora im. Alojze-
go Smolki w Opolu oraz powiększenie holu przy ma-
łej scenie”
l „Światło na sztukę - ochrona i rozwój infrastruktu-
ry obiektów Muzeum Śląska Opolskiego oraz Teatru 
im. Jana Kochanowskiego celem poprawienia odbio-
ru i zwiększenia dostępności opolskiej oferty kultu-
ralnej”
l „Nowa jakość Teatru - przebudowa i modernizacja 
Teatru im. Jana Kochanowskiego w Opolu na cele kul-
turalne i edukacyjne” 

To projekty zapewniające opolskim instytucjom kultu-
ry wejście na zupełnie nowy poziom odbioru. 

Ale innowacje w zrównoważonej turystyce to także 
wykorzystanie odnawialnych źródeł energii, korzysta-
nie z nowoczesnych technologii w transporcie, komu-
nikacji, wymianie informacji, reklamie, promocji.

Zrównoważona turystyka nie miała środków dedyko-
wanych wprost na swój rozwój w programach opera-
cyjnych perspektywy 2014-2020, dlatego posiłkowa-
no się kulturą, przedsiębiorczością, innowacyjnością, 
transportem, ale także bioróżnorodnością. 

Projekty z tej dziedziny pozwalały w równowadze  
z przyrodą jednocześnie ją chronić, wspierać, ale tak-
że kanalizować ruch turystyczny, inwestować w kolej-
ne produkty z wykorzystaniem atrakcyjności przyro-

Z wielką nadzieją turystyka i jej finansowanie 
wraca do obecnych programów operacyjnych. 

W najbliższych latach to ponad 966 milionów euro 
- taką kwotę w ramach programu 

„Fundusze Europejskie dla Opolskiego 2021-2027” 
będzie wydatkowało województwo opolskie. 

To rekordowe pieniądze dla województwa
 i szansa na rekordowe inwestycje.  

Perły turystyki, aby móc świecić pełnym blaskiem, 
przez ostatnie lata korzystały z wielu możliwości po-
zyskiwania nie tylko europejskich środków. Zamek 
Moszna realizował liczne projektu we współpracy  
z partnerami z Republiki Czeskiej, rewitalizując i re-
montując elewację, wnętrza i zabytkowe działa sztu-
ki, z bioróżnorodności zrewitalizowano park i staw  
z alejkami, a dzięki dofinansowaniu wyremontowa-
no także zabytkową fontannę i zadbano o zamkowe 
otoczenie. 

- W zeszłym roku zamek i park odwiedziło blisko 
400 000 osób i pewnie takimi statystykami nie 
chwalilibyśmy się, gdyby nie możliwość skorzystania 
z pieniędzy unijnych - zaznacza Tomasz Ganczarek, 
prezes zarządu Moszna Zamek Spółka z o.o. - Tyl-
ko w ostatnich pięciu latach na inwestycje w zamek  
i park wydaliśmy blisko 20 mln zł z projektów współ-
finansowanych ze środków unijnych. To ponad po-
łowa pieniędzy zainwestowanych w to miejsce. 

W ostatnich 20 latach na Opolsz-
czyźnie w ponad 250 dużych pro-
jektach z obszaru turystyki, re-
kreacji oraz kultury zainwesto-
wano ponad 1,1 miliarda złotych. 
Nie wliczono tu wsparcia z innych 
dziedzin np. rewitalizacji, trans-
portu, komunikacji, szkoleń. 

W latach 2004-2020 w ramach unijnego wsparcia na 
Opolszczyźnie zrealizowano ponad 250 dużych pro-
jektów inwestycyjnych z obszaru turystyki, rekreacji  
i wspierającej je kultury za ponad 1,1 miliarda złotych. 
Istotą tych inwestycji była współpraca, która przyczy-
niła się do realizacji pierwszych projektów dofinanso-
wanych najpierw w ramach Zintegrowanego Programu 
Operacyjnego Rozwoju Regionalnego, a potem także 
środków transgranicznych programów Polsko-Czeskich 
takich jak INTERREG. 

Do takich projektów w pierwszej polskiej perspekty-
wie budżetowej Unii Europejskiej 2004-2006 nale-
żały m.in.: polsko-czeskie centrum szkolenia rycer-
stwa - gdzie zrealizowano budowę średniowiecznego 
grodu drewnianego pod Byczyną; Fortyfikacje Nyskie 
jako transgraniczne dziedzictwo kulturowe z coroczną 
wielką międzynarodową bitwą o Twierdzę; rozbudo-
wa i remont Muzeum Śląska Opolskiego w Opolu; pro-
jekt rozbudowy sanktuarium pielgrzymkowego o część 
zdrowotno-rekreacyjną w Kamieniu Śląskim; budowa 
Ośrodka Turystyczno-Wypoczynkowego w zespole pa-
łacowym w Kamieniu Śląskim. 

Unikatowym przykładem zagospodarowania zdegra-
dowanych terenów pokopalnianych na cele turystycz-
ne z wykorzystaniem dziedzictwa paleontologii, gdzie 
odkryto i zabezpieczono szczątki płazów i gadów kopal-
nych sprzed 230 mln lat, jest Krasiejów. 

Jeszcze ze środków przedakcesyjnych zabezpieczono 
znaleziska, później wybudowano pawilon z widokiem 
na odkryte często kompletne szkielety i kości dinozau-
rów, w tym Silezaura Opoliensis. Zbudowano trap tu-
rystyczny, na bazie którego z DINOPARKU z zaangażo-
waniem kapitału prywatnego Stowarzyszenia Delta po-
wstał JURAPARK KRASIEJÓW. 

- To dzięki funduszom unijnym JuraPark mógł osią-
gnąć tak wielki rozwój  - mówi Marek Korniak, były 
burmistrz Ozimka. - Dzisiaj to nie jest prehistoria pa-
leontologiczna, to jest wspaniały przykład tego, że 
symbioza na poziomie samorządu oraz Unii Euro-
pejskiej potrafiła dać wielki rozmach działania. Od 
początku założeniem było przyciągnąć dzieci, przy-
ciągnąć edukację, być lekcją zastępczą w programie 
edukacji i to nam się udało. Środki unijne pozwoliły 
sprowadzić do nas gości z całej europy, Europa do-
wiedziała się o tak wielkim odkryciu paleontologicz-
nym jakie znajduje się w Krasiejowie. 

JURAPARK KRASIEJÓW stał się jedną z większych atrakcji  
w kraju, który rocznie odwiedza ok. 300 tys. turystów.  
W czasie jego rozwoju wraz z innymi regionalnymi pro-
duktami był wyróżniany i certyfikowany oraz promo-
wany i reklamowany. Jako jedyny produkt turystyczny  
z Opolszczyzny otrzymał ZŁOTY CERTYFIKAT Polskiej 
Organizacji Turystycznej.

Środki z kolejnej perspektywy budżetowej 2007-2013 
pozwoliły na duże inwestycje w 90 procentach obiek-
tów noclegowych w regionie, podnosząc ich jakość, 
ilość, ofertę oraz możliwości obsługi turystów.

W przedstawionych perspektywach na 165 projektów 
inwestycyjnych nakierowanych tylko na turystykę i re-
kreację opolscy inwestorzy prywatni i instytucjonal-
ni, w tym samorządy, wydatkowały ponad 724 milio-
ny złotych, istotnie zmieniając poziom cywilizacyjny  
i atrakcyjność regionalnej i krajowej turystyki. 

Jednym z takich opolskich obiektów jest wybudowany 
kilka lat temu na powierzchni ponad 28 hektarów ma-
lowniczego terenu nowoczesny kompleks hotelowo-ga-
stronomiczny Bajka w Grodźcu. Jednocześnie to kolejny 
przykład na współdziałanie biznesu i samorządu w opar-
ciu o europejskie fundusze. 

dy, tworzyć miejsca, ścieżki, szlaki i przestrzenie, które 
sprawiły że rekultywacja, rewitalizacja i renowacja te-
renów przyrodniczych na cele turystyczne nabrała no-
wej formy i znaczenia. 

- Zaczęliśmy już w 1993 roku, przystępując do 
Europejskiego Stowarzyszenia Ogrodów Zoo-
logicznych, a w 2002 roku dostaliśmy hono-
rową plakietkę Unii Europejskiej za wspar-
cie w działaniach związanych ze wstąpieniem 
Polski do unii - przypomina Lesław Sobieraj, 
dyrektor opolskiego ZOO. - Dziś trudno przecenić 
wartość wsparcia, które się pojawiło po naszym 
przystąpieniu do unii. Nie chodzi tylko o współpra-
cę między ogrodami, ale również o wsparcie finan-
sowe dające duże możliwości rozwoju. 
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RELIGIA

Wspólna modlitwa, 
przemarsz w strojach 
znanych patronów 
Kościoła i poczęstunek. 
Tak wyglądał Wieczór 
Wszystkich Świętych 
31 października 
w Chróścicach, w którym 
wzięli udział dzieci, 
młodzież i dorośli.

MILENA SKÓRA

Świętowanie rozpoczęło 
się od uroczystej mszy 
św. w kościele w Chró-

ścicach. Następnie odbył się 
przemarsz ulicą Powstańców 
Śląskich. Procesji towarzyszy-

ły orkiestra i dzieci w strojach 
różnych świętych.

– Marsz Wszystkich Świę-
tych został zainspirowany 

przez siostrę, która zapropo-
nowała, by po raz pierwszy 
zorganizować go w naszej 
parafii – mówił ksiądz Piotr 

Kutynia, proboszcz parafii 
w Chróścicach.  – Odzew 
okazał się bardzo duży, bo 
zaangażowali się parafia-
nie, parafialna rada duszpa-
sterska, rada ekonomiczna 
i Parafialny Zespół Caritas. 
Widać,  że rodzice razem 
z dziećmi też odpowiedzieli 
bardzo pozytywnie na nasze 
zaproszenie.

Wieczór zakończył się na 
plebanii. Tam parafianie mo-
gli częstować się kołaczem 
i śpiewać pieśni religijne. 
Ksiądz proboszcz podzięko-
wał wszystkim za liczne przy-
bycie, mając nadzieję, że ten 
wieczór na długo pozostanie 
w pamięci wszystkich uczest-
ników.

Wieczór Wszystkich Świętych 
w Chróścicach. Uliczny 
przemarsz i modlitwa

Uroczystość Wszystkich Świętych może być dniem radosnym i 
przypominać o powołaniu do świętości.

RELIGIA

W sobotę 12 października 
w  S a m o r z ą d o w y m 

Ośrodku Kultury w Kom-
prachcicach odbył się konkurs 
piosenki religijnej. Na scenie 
zaprezentowało się około 60 
uczestników, w tym soliści 
i zespoły.

Konkurs był podzielony 
na cztery kategorie. W skład 
jury wchodzili: Anna Maczu-
ra, Oliwia Kraft i Lechosław 
Mól.

– Ogólnie wręczyliśmy 
bardzo dużo nagród i wyróż-
nień. Dobry poziom. Ponad 
60 uczestników na liście, co 
pokazuje zainteresowanie 
muzyką i piosenką religijną. 
Zmienia się co roku repertuar. 

Pojawia się coraz więcej pio-
senek, które ukazują religię 
radośnie. Tutaj duży ukłon 
w stronę Piotra Nazaruka 
i TGD, bo robią bardzo dobrą 
robotę. Repertuar był bardzo 
zróżnicowany. Jeśli chodzi 
o pracę jury, była niemalże 
jednogłośna w ustaleniu wer-
dyktu. W drugiej kategorii 
przyznaliśmy aż trzy pierw-
sze miejsca – mówiła Anna 
Maczura, jurorka 26. Ogólno-
polskiego Przeglądu Piosenki 
Religijnej.

Uczestnicy licznie zjawi-
li się na sali widowiskowej 
w towarzystwie przyjaciół 
i bliskich.

– Śpiewałam Ave Maria 
Jasnogórska. Lubię tę piosen-
kę. Stresowałam się, ale było 
wspaniale – mówiła Milena, 

uczestniczka pierwszej kate-
gorii konkursu.

– Śpiewałem piosenkę Je-
steś Królem, dlatego że mi się 
podoba. Jest dość łatwa i do-

brze mi się ją śpiewa. Trochę 
się stresowałem, ale było faj-
nie – mówił Kacper, uczestnik 
pierwszej kategorii konkursu.

PD

26. Ogólnopolski Przegląd Piosenki Religijnej 
„Dobrze jest śpiewać naszemu Panu” za nami!

Uczestnik pierwszej kategorii 
26. Ogólnopolskiego Przeglądu 
Piosenki Religijnej wykonuje 
piosenkę Jesteś Królem.

Występ uczestniczki pierwszej 
kategorii 26. Ogólnopolskiego 
Przeglądu Piosenki Religijnej

Zdjęcia: Patrycja Dorosiewicz
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Twoje plany, nasze wsparcie
- Fundusze Europejskie  
dla Opolskiego 

Fundusze Europejskie inwestuje-

my w dobre pomysły! Nowa dro-

ga, pociąg czy autobus, którym do-

jeżdżamy do pracy, lepszy dostęp 

do nowoczesnego sprzętu medycz-

nego i usług zdrowotnych, lepsze 

warunki do rozwoju nauki i szkol-

nictwa. Jesteśmy atrakcyjni dla in-

westorów, powstają nowe firmy  

i miejsca pracy. 

Mieszkańcy mogą realizować swo-

je plany i pasje. Opolskie rodziny 

korzystać z wielu atrakcji powsta-

łych w regionie dzięki dofinanso-

waniu z Unii Europejskiej.

Korzystaj z nowych możliwości, ja-

kie dają Fundusze Europejskie. Po-

znaj efekty projektów realizowa-

nych w naszym województwie. 

Bądź uczestnikiem zmian jakie za-

chodzą dzięki Funduszom Europej-

skim w województwie opolskim.

W 2004 roku staliśmy się częścią europejskiej wspólnoty. Pozwoliło to nam na wsparcie 

realizacji wielu przedsięwzięć dla mieszkańców naszego województwa i zmieniać  Opolskie 

na dobre miejsce do życia i pracy. 

SAMORZĄD
Województwa Opolskiego

Potrzebne informacje znajdziesz na 

stronie funduszeue.opolskie.pl 

lub na Facebooku 

Fundusze Europejskie dla Opolskiego.
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31. edycja 
konkursu 
„Ze Śląskiem 
na ty”

W czasie, w którym drukujemy kolejne 
opowiadanie w naszej „antrejowej” serii, trwa 
kolejny, 31. Regionalny Konkurs Literacki „Ze 
Śląskiem na ty”. Do chwili obecnej otrzymaliśmy 
już kilkanaście bardzo interesujących prac. 
Jedną z nich, autorstwa Jadwigi Lizon ze 
Strzelec Opolskich, prezentujemy jako 
zapowiedź tego, co już niebawem czeka nas na 
uroczystej konkursowej gali, która odbędzie 
się 20 grudnia w Państwowej Szkole Muzycznej 
I i II st. im. Fryderyka Chopina w Opolu. Wtedy 
też poznamy laureatów i zaprezentujemy 
wszystkie nagrodzone i wyróżnione w tym 
roku prace. Ponieważ spotkamy się krótko 
przed Bożym Narodzeniem, konkursową 
galę zaplanowaliśmy w całości w tonacji 
przedświątecznej.

 
Do zobaczenia. 

W imieniu organizatorów 
Krystian Czech-łod Franca Jóskowego
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W łyńskym roku, bez lato, bōłach na 
festynie dożinkowym w mojym rodzin-
nym Grodzisku. Grała muzyka, bōło goj-
śno. Mōj malutki wnuczek sie boł tego 
larma i poszłach z niym poszpasyrować 
po drōdze. Minōłach starszŏ Pani, i choć 
już pōnad 30 lŏt nie miyszkōm w Gro-
dzisku, to jōm poznałach, no i grzecz-
nie pedziałach „dzień dobry”. Kobiyta 
sie ôbejrzała i zatrzimała. Starszŏ Pani, 
już słabo widzącŏ, tysz ôdpodziała 
„dzień dobry”, a potym sie spytała, czy 
żech je ze Grodziska. Zaczłach jyj tuma-

czyć skōnd pochodzam, że ze Ściegyn 
(to dzielnica Grodziska w południo-
wej części), ôd tego krawca, ôd Glinki. 
A Pani na to, że już wiy, że ôd „Sztefa-
na Bogusławowego”. Że ôd „Sztefana”, 
to rozumiam, bo mōj tata nazywoł sie 
Stefan, ale „Bogusławowego”? Ani to 
druge imie taty, ani piyrsze ołpy, a ôd 
lŏt gŏdajōm „bogusławowe”. W mojym 
rodzinnym dōma nigdy nie miyszkŏ żŏ-
dyn Bogusław.

Jadymy do Bogusława – czasym sie 
słyszało, abo w mojym dōma, abo u ujka. 
Czyli kaj? Żŏdyn w mojyj rodzinie sie tak 
tera nie nazywŏ. 

„Bogusławownią” nazywają dōm ro-
dzinny mojego taty. Stōnd mōj tata to 
„Sztefan ôd Bogusława”, ujek to „Janek ôd 
Bogusława”…

Ale fto to je tyn Bogusłŏw? Tela, co 
mi sie udało dowiedzieć, to miyszkaniec 
dōmu, w którym sie urodziōł mōj tata. 
Może to jaki mōj pra, pra, pra, pra… 
ŏpa? Ale w jakich latach miyszkŏ? Wele 
pokolyń nazŏt? Tego sie już nie dowiy-
my. Na pewno prandzyj niż 3 pokolynia 
przed mojym ôjcym. Bo tela informacji 
mōmy. Jedno je pewne. Z pokolynia na 
pokolynie gŏdajōm, że to bezmajś bōł 
taki „prawdziwy śląski chop”. I to słyszam 
ôd każdego, co sie spytōm ô „Bogusława”.

Prawdziwy śląski chop. Pytōm sie: czy-
li jaki? Czy życzliwy do ludzi? Czy zatro-
skany o rodzina? Czy pilnujący swojego 
dobytku? Czy może wiara bōła u niego 
na piyrwszym miejscu? Trudno tera dy-
wagować.

Jak tak ô tym „prawdziwym ślōnskym 
chopie” rozmyjślōm, to mi sie przipominŏ, 
jak w roku 1993, kiedy uczōłach sie w Ra-
ciborzu, to na zakōńczynie dwuletniyj na-
uki w Studium Nauczycielskim, razym 
z koleżankōma z okolic Raciborza, ułożōły 
my piosynka naszymu ôpiekunowi roku, 
ftory genau przechodziōł na emerytura. 
Piyrwszŏ zwrotka jeszcze pamiyntōm:

„Prawdzimy mężczyzna to je taki chop
Kiery mo glaca, krziwy nochol,  

platfus i brzuch
Mo czorne pazury, w fuzeklach dziury
Jak komu gwizdnie, ôstanie yno flek”

Bogusławowe dziŏchy. Dziŏchy ôd 
„Sztefana Bogusławowego”. No, chopcy 
żŏdyn nie powiy, bo my bōły same dziŏ-
chy. Trzi. Trzi siostry. Jŏ to ta środkowŏ. 
Mōm jedna starszŏ siostra, i jedna mod-
szŏ. 

Edyta. Editka. Ta nŏstarszŏ. Ôdy mie ô 
1,5 roku pryndzyj prziszła na świat. Piyrw-
sze dziecko w rodzinie.

Mała Edytka (1971 r.); źródło: ze zbiorów 
Edyty Czerni

Jak podrosła, to chopcy sie za niōm bar-
dzo ôglōndali. Bōła urodziwŏ. A że geny 
mŏ po ôjcu, jak my to gŏdōmy, je „drob-
nokościstŏ” (tera sie już trocha rozrosła), to 
zawsze ludzie myjśleli, że jŏ je starszŏ, bo 
jŏ to ta blank do mamy podobnŏ. 

„DZIŎCHY ÔD SZTEFANA 
BOGUSŁAWOWEGO”

XXXI REGIONALNY KONKURS LITERACKI „ZE ŚLĄSKIEM NA TY”

Mój tato (Sztefan) przed rodzinnym domem 
(Bogusławownią) (1958 r.); źródło: ze zbio-
rów własnych

Rozdanie dyplomów ukończenia SN  
(1993 r.); źródło: ze zbiorów własnych
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Edyta w wieku 20 lat (1981 r.); źródło: ze 
zbiorów Sylwii Kondzieli

„Dostała sie” do Zawady kole Ôpola. 
W naszym rodzinnym doma sie gŏdało 
po Ślōnsku, u szwagra tysz, ale tyn ôd 
niego śląski bōł całkym inny. Ôn „sycoł”. 
Z „dyczsza” robiōł „desc”, zamiast „tysz”, 
gŏdŏ „tes”. „Fiśla” to bōła „ślapa”, a na 
„ćwikel” gŏdŏ „rzepa”. Śmiychu bōło co 
niemiara! Siostra sie jednak nigdy nie 
nauczōła „ichniejszego” śląskego.

Edyta to prawdziwŏ gospodyni dōmo-
wŏ. Chociaż zajmuje sie zawodowo kra-
wiectwym, to mŏ czas na chowania kur, 
kaczek, gansi… Czasym i mie cojś skap-
nie, żebych wnukowi dobrŏ nudelzupa 
mōgła uwarzić. Dzisiej to spełniōnŏ żōna, 
mama i ŏma. 

Sylwia (Silwia).Ta nŏmodszŏ. Imie mŏ 
take, bo nasza mama bōła zafascyno-
wanŏ Królową Szwecji – Sylwią. 

Nasza Sylwiczka urodziōła sie 
16 października 1978 roku. Po co pi-
szam dokładnŏ data? Bo ta data wszyj-
scy znōmy. To dziyń wyboru Karola 
Wojtyły na papieża Jana Pawła II. Moja 
siostra sie urodziōła z rana. Ale tata 
pojechŏ do mamy, do szpitala dopiyro 
pod wieczōr, no bo czekŏ, aż ŏma przi-
jedzie popilnować mie i Editki. Na sala 
do mamy nie mōg tata wlyjś, to yno po-
gŏdali przez dwiyrzi. Lata siedymdzie-
siąte, telefōnōw tyż nie bōło (abo miŏ 
mało fto stacjōnarny). No i tata ta „wiel-
kŏ” nowina o polskym papiyżu mamie 
ôpowiedziŏ, bōł bardzo tym uradowa-
ny. A mama? Tera po latach ôpowiadŏ, 
że wróciōła na sala szpitalnŏ (a kobiyt 
na sali bōło 7) i ani słowym nie pisła ō 
jakymś papiyżu. Nie uwierzōła swojymu 
chopowi! Dopiyro na drugi dziyń, jak 
już bōło gojśno o Janie Pawle II, to przi-
znała ôjcu racja.

Siostra, w związku z tōm datōm, mia-
ła audjyncja u papiyża w Rzymie w 2000 
roku. Szczynściara!

Pamiątka spotkania z papieżem 
(2000 r.); źródło: ze zbiorów Sylwii Kondzieli

Sylwia mieszkŏ w rodzinnym dōmu, 
w Grodzisku i prowadzi po ôjcu zakład 
krawiecki w Strzelcach Opolskich.

Sylwia w zakładzie krawieckim 
(2023 r.); źródło: ze zbiorów Sylwii Kondzieli

No i jŏ. Jadwiga. Bezmajś moja mama 
chciała mie nazwać Rozwita. Ale nie wy-
szło. Została Jadwiga. 

W Internecie tak piszōm ō pochodzy-
niu i znaczyniu mojego imiynia:

„Jadwiga to imię pochodzenia staro-
germańskiego i wywodzi się od słów hadu 
(walka) i wig (bój). Oznacza: waleczna ko-
bieta, zwyciężająca w boju.”

„Bardzo przedsiębiorcza i gospodarna. 
Jadwiga nie przejawia żadnych oznak zmę-
czenia czy niechęci. To kobieta wicher, któ-
rą ciężko powstrzymać! Uważa, iż wszystko 
najlepiej wykona sama. Jest introwertyczką 
o syntetycznym umyśle – w mig ogarnia ca-
łość zadania, ale często potyka się o prze-
oczony drobiazg. Porażki są dla niej ciosem. 
Za to z sukcesów cieszy się jak dziecko. Jest 
inteligentna, rozsądna, zaradna i oczyta-
na. Do tego świetnie gotuje. Stale też pod-
nosi swoje kwalifikacje i nie spoczywa na 
laurach. To bardzo ciekawa świata osoba, 
chociaż zdarza jej się niejedno zapomnieć. 
Rzadko się zwierza przyjaciołom, ale dzię-
ki żywym reakcjom, od razu wiadomo, co 
czuje i myśli. Nie łatwo ją jednak uspokoić.” 

(https://www.ksiegaimion.com/jadwiga)
Z nieftorymi zdaniōma bych sie zgo-

dziōła. Jako naucziciel muszam sie do-
kształcać na ôkrągło! To na pewno je proł-
da. Ale warzić za dobrze nie umiam, abo 
inaczyj: nie lubiam tego robić.

Jŏ obecnie tysz je żech już babciōm 
(przeszczynśliwōm!) dwuletniego An-
tośka i każdŏ wolnŏ chwila mu poświyn-
cōm. A czasu za dużo nie mōm, bo kla-
sowōm mamōm jest żech ôd 27 dzieci. 
Ôbecnie je to klasa 5 w strzeleckyj szkole. 

Ja z wnuczkiem (2023 r. i 2024 r.); źródło: ze 
zbiorów Małgorzaty Kampy

Trzi dziŏchy ôd Sztefana. Trzi siostry. 
A co my robiymy razym? Czy sie spo-
tykōmy? Że na geburstaki jeżdżymy to 
chyba na Śląsku normalne. Że we świynta 
bożonarodzyniowe czy wielkanocne sie 
spotykōmy – to tyż żŏdnŏ nowojść.

Ale mōmy tyż tradycjŏ, że rŏz do roku 
robiymy sobie „dziyń siostry”. Zawsze 
to u ftoryjś z nŏs w dōma. Wszystke 
trzi, no i nasze dzieci, a tera i wnuki. Bez 
chopōw! Rozprawiōmy, śmiejymy sie, 
wspōminōmy…

Lŏt tymu chyba z 20, bōło nasze spotka-
nie u mie w dōma. Siostry z dziećmi mia-
ły nocować. Jak dzieci pokładły my spać 
(bōły w wieku od 1 do 11 lŏt), to my same 
tyż umanczōne sie położōły. Ta starszŏ 
spała w tyj samyj izbie co jŏ, a ta modszŏ, 
Sylwia, ze swojōm małōm córeczkōm „na 
dole”, w izbie na kanapie. Jak my z Edytą 
już prawie zasypiały, narŏz słyszymy strasz-
ny huk i Sylwia leży na środku naszyj izby! 
Chciała po cichutku przijś dō nŏs z nalyw-
kōm (o dziwo!, bo ôna z trunkōw to jedy-
nie kōmpot pije) i zahŏczōła o prōg. A że 
narobiōła larma, to jeszcze przed niōm na 
moje łōżko zleciały sie wszystke dzieci. Te 
miały ubaw nie z tyj ziymi!

Jak trzeba sobie pōmōc, to my sōm na 
„zawołanie”. Tak tyż bōło, kedy ôd starszyj 
siostry cera sie wydŏwała, a potyn moja. 
Na weselu musiały być swojske ciastecz-
ka – rozmajte pierniczki. No to my sie 
„skrzikły” i w jedyn dziyń napiykły setki 
pysznojści…
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Pieczenie ciasteczek (2021 r.); źródło: ze 
zbiorów własnych

Ôd kilunastu lŏt jeżdżymy rŏz do roku 
razym na wycieczka. Przeważnie sōm ône 
cztyrodniowe. Wtedy je czas na wspólne 
zwiydzanie, biesiadowanie, wspōmina-

nie, a i powygupianie.
 Wycieczka – Sczecin, Międzyzdroje, 
Świnoujście (2014 r.); źródło: ze zbiorów 
własnych

Ale nie zawsze we trzi razym działōmy. 
Bo nie wszystke pasje łączymy. Jŏ jajec 
nie szkrobiam. A moje siostry robiōm cu-
downe kroszōnki.

Sylwia i Edyta na warsztatach kroszonkar-
skich (2023 r.); źródło: ze zbiorów własnych

Jŏ za to sie muzycznie udzielōm, bo to 
moja pasja. Grōm na pianinie, śpiywōm 
w chórze parafialnym „Canticum Novum” 
i prowadzam chór dzieciyncy. 

Chór dzieciyncy mioł nawet w zeszłym 
roku 2 razy warsztaty z Adamem Sztabą, 
który osobiście przzijechoł do naszyj gmi-
ny. A we czerwcu 2024 tego roku śpiywali 
my we samyj Filharmonii Narodowyj we 
Warszawie. Niezapomnianŏ przigoda!

 Warsztaty chóralne z Adamem Sztabą 
(2023 r. i 2024 r.); źródło: ze zbiorów wła-
snych

Nie tak dŏwno, bo w zeszłym miesiącu, 
razym ze modszōm siostrom Sylwią, mia-
ły my prelekcja na tymat „gŏdki po śląsku” 
w strzeleckyj biblotyce miejskyj. Bōło to 
spotkanie z emerytōma, w ramach pro-
jektu „Z kijkami – historii i tradycji ślada-
mi”. Bardzo sie wszytkym nasze wystąpiy-
nie podobało! Nie yno ŏd nŏs sie ludzie 
czegojś dowiedzieli, bo nōm tysz zaśpiy-
wali pŏra pieśniczek.

Ja i Sylwia w Miejskiej i Gminnej Bibliotece 
w Strzelcach Opolskich (2024 r.); 
źródło: ze zbiorów własnych

Tak to sie przedstawiajōm trzi (jedyne, 
niepowtarzalne, nierozerwalne) dziŏchy, 
z dōmu Glinkowe, z pradziada Bogusła-
wowe, a ôbecnie: Edyta Czernia, Jadwiga 
Lizon i Sylwia Kondziela. 

Oby my jak nŏdużyj mōgły razym 
spyndzać czas i cieszyć sie życiym i naszy-
mi rodzinōma.

SPONSORZY KATEGORII:

Sponsorzy kategorii:

Sponsorzy kategorii:

Sponsorzy kategorii:

Nagrody chóru 
parafialnego 
(2024 r.); 
źródło: ze zbio-
rów własnych

„Strzelec 
Opolski” 
(lipiec, 2024 r.)
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Program Rozwoju Obszarów Wiejskich  
w województwie opolskim

Jak podkreśla Robert Węgrzyn, Członek 
Zarządu Województwa Opolskiego, wspar-
cie ze środków Europejskiego Funduszu 
Rolnego na rzecz Rozwoju Obszarów 
Wiejskich jest bardzo istotne zarówno 
dla samorządów gminnych, z uwagi na 
możliwość finansowania infrastruktury 
technicznej, tj. dróg, sieci wodno-kana-
lizacyjnych, jak również dla lokalnych 
przedsiębiorstw, które mają możliwość  
rozwijania  działalności  gospodarczej. 

Działania te bezpośrednio przekładają się 
na poprawę jakości życia mieszkańców oraz 
wpływają na rozwój lokalnej gospodarki. 
Jak zaznacza, w ramach PROW 2014-2020 
zrealizowanych zostało 1 348 projektów 
na kwotę 430 mln zł, polegających na bu-
dowie i przebudowie dróg gminnych i lo-
kalnych, sieci wodno-kanalizacyjnych, oczy-
szczalni ścieków (również przydomowych)  
i ujęć wody, inwestycji w obiekty kultu-
ralne oraz ogólnodostępną i niekomercyjną 
infrastrukturę, kształtowaniu i zagospoda-
rowaniu przestrzeni publicznej, zachowa-
niu dziedzictwa kulturowego a także, co 
bardzo istotne, rozwoju i wsparciu przed-
siębiorczości na obszarach wiejskich.

Największe środki z PROW przekazane 
zostały na inwestycje w zakresie infra-
struktury technicznej i były związane  
z budową lub modernizacją dróg lokal-
nych oraz gospodarką wodno-ściekową. 
Gminy i powiaty z województwa opolskiego 
otrzymały wsparcie na kwotę dofinanso-
wania 104,5 mln PLN. Pomoc trafiła do 
56 samorządów z terenu województwa 
opolskiego, w tym do 51 gmin oraz 5 powi-
atów. W efekcie realizacji tych projektów, 
zostało zbudowanych, przebudowanych lub 
zmodernizowanych łącznie 116,4 km dróg 
lokalnych.

Z kolei w ramach gospodarki wodno-
ściekowej dofinansowanie uzyskało 
46 gmin województwa opolskiego na 
kwotę 145 mln PLN. Dzięki tym środkom 
znacząco poprawiła się jakość życia na  
terenach wiejskich. Wybudowano bądź prze- 
budowano 10 stacji uzdatniania wody, 
7 oczyszczalni ścieków, 417 przydomo-
wych oczyszczalni ścieków, a także 50 km 
zbiorowego systemu zaopatrzenia w wodę 
i 235 km systemu kanalizacji zbiorczej dla 
ścieków komunalnych.

PROW to nie tylko infrastruktura technic-
zna, ale również umożliwienie realizacji 
oddolnych inicjatyw na terenach wiej-
skich dzięki działaniu LEADER, czyli roz-
wojowi lokalnemu kierowanemu przez 
społeczność. Działania realizowane są 
przy zaangażowaniu 10 Lokalnych Grup 
Działania. Ze środków tej inicjatywy 

wspierano m.in. rozwój niekomercyjnej  
i ogólnodostępnej infrastruktury turysty-
cznej, rekreacyjnej, kulturalnej, ale również 
podejmowanie i rozwijanie pozarolniczej 
działalności gospodarczej. 

Realizowane 1 057 projektów o wartości 
119,4 mln PLN pozwoliło dotychczas na 
powstanie 392 nowych firm, w których 
utworzono 426 nowych etatów - miejsc 
pracy oraz wsparcie 136 już istniejących 
przedsiębiorstw, gdzie z kolei powstało  
210 nowych miejsc pracy. 

Łącznie wybudowano lub przebudowano 
347 obiektów ogólnodostępnej i nieko-
mercyjnej infrastruktury turystycznej, 
rekreacyjnej, kulturalnej a także wsparto 
102 operacje polegające na zachowaniu 
dziedzictwa lokalnego.

Program Rozwoju Obszarów Wiejskich jest instrumentem realizacji polityki 
Unii Europejskiej w zakresie rozwoju obszarów wiejskich w Polsce.

Od 2025 roku Samorząd Województwa Opolskiego rozpocznie ogłaszanie naborów w ramach kolejnego programu, 

będącego kontynuacją PROW - Planu Strategicznego dla Wspólnej Polityki Rolnej na lata 2023-2027.
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SPORT

24 uczestników rywa-
lizowało w zawodach 
Super Sprint Żwirownia 
w ramach trzeciej rundy 
Kierowcy Roku Opolsz-
czyzny 2024. W sobotę 
19 października w Sta-
rych Siołkowicach odbyła 
się eliminacja rozgrywana 
na nawierzchni szutro-
wej.

MILENA SKÓRA

Zawody rozpoczęły się 
o godz. 11.00 na terenie 
żwirowni Kruszywa sp. 

z o.o. w Starych Siołkowicach. 
Wcześniej, bo już od godz. 
7.30, kierowcy meldowali się 
w biurze, które mieściło się 
w budynku siołkowickiej stra-
ży pożarnej. Tam odbywały się 
m.in. odbiory administracyjne 
i badania kontrolne.

– Dzisiaj startuje Super 
Sprint Żwirownia, której trasa 
jest dość wymagająca dla kie-
rowców. Muszą oni wykazać 

się sporymi umiejętnościami, 
żeby przejechać ten odcinek 
i jeszcze zdobyć dobry czas 
– mówiła Agnieszka Mencel, 
dyrektorka sportowa Super 
Sprint Żwirowni Automobil-
klubu Opolskiego. – My je-
steśmy tutaj dla nich, żeby ich 
wspierać, a oprócz tego mamy 
zamiar świetnie się bawić. Po-
goda nam dopisała, frekwen-
cja również, bo 24 kierowców 
jak na takie szutry to bardzo 
dobry wynik.

Startujące załogi zmierzyły 
się z dwiema próbami spraw-
nościowymi – PS Szutry OSP 
i PS Szutry Żwirownia. Każda 
z prób liczyła dwa kilometry, 
lecz łącznie do przejechania 
było dwanaście kilometrów 
(po trzy przejazdy na jed-
ną próbę). Na zwycięzców, 
oprócz radości z wygranej, 
czekały pamiątkowe puchary.

– Do trzeciej rundy Kie-
rowcy Roku Opolszczyzny 
zgłosiły się 24 załogi i jak na 
nawierzchnię szutrową jest 
to całkiem przyzwoity wynik. 
Myślę, że organizatorzy są 
mile zaskoczeni i zadowoleni 

z tylu zgłoszonych uczestni-
ków – mówił Marek Czmie-
lewski, sędzia główny imprezy. 
– Mam nadzieję, że wszystko 
przebiegnie bezpiecznie. Wia-
domo, że na takiej trasie auta 
mocno dostają w kość, ale 
widzę, że większość załóg jest 
nastawiona na takie warun-
ki i pojazdy są odpowiednio 
przygotowane.

Po dczas  rajdu  bardzo 
ważne było bezpieczeństwo 
wszystkich uczestników. 

W zawodach Super Sprint 
Żwirownia wystartować mo-
gła każda osoba dorosła, która 
posiada prawo jazdy kategorii 
B, samochód z aktualnym 
ubezpieczeniem OC i przeglą-
dem technicznym oraz innymi 
dokumentami dopuszczający-
mi pojazd do ruchu drogowe-
go.

Portal i miesięcznik Opo-
wiecie.info objął to wydarze-
nie patronatem medialnym.

Kierowcy wystartowali  
w zawodach Super Sprint 
Żwirownia 

Załogi zmierzyły się z dwiema próbami sprawnościowymi – PS 
Szutry OSP i PS Szutry Żwirownia.

Kierowcy musieli wykazać się sprawną jazdą po nawierzchni 
szutrowej. Zdjęcia: Milena Skóra

Sędziowie monitorowali przebieg zawodów, dbając o bezpieczeń-
stwo wszystkich uczestników.
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Dzięki funduszom unijnym Samorząd Województwa Opolskiego mógł zrealizować wiele inicjatyw  
dla mieszkańców regionu w sferze ochrony zdrowia. To nie tylko programy polityki zdrowotnej, 
ale i wiele inwestycji, poprawiających komfort i warunki leczenia.

Dla ochrony zdrowia  
mieszkańców regionu

 
Łączna kwota przeznaczona na modernizację 

infrastruktury ochrony zdrowia 
w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 

przekroczyła 252 miliony zł, 
z czego środki UE stanowiły ponad 201 milionów zł.

Programy polityki zdrowotnej
Realizacja programów polityki zdrowotnej poprawiła dostęp do szeroko rozumia- 
nej profilaktyki, która jest bardzo ważna z punktu widzenia zagwarantowania 
mieszkańcom bezpieczeństwa zdrowotnego.

5 zrealizowanych programów zdrowotnych to 62,5 mln zł 
z funduszy unijnych i około 108,4 tysiąca mieszkańców, 

którzy zostali objęci wsparciem.

W latach 2017-2023 Samorząd Województwa Opolskiego dzięki funduszom  
unijnym realizował takie  programy polityki zdrowotnej:
• Program rehabilitacji medycznej ułatwiający powroty do pracy (1,6 tys. osób);
• Program polityki zdrowotnej w kierunku wczesnego wykrywania wirusa hu-
man papilloma-virus (HPV) w województwie opolskim (6,5 tys.osób);
• Program poprawy opieki nad matką i dzieckiem w ramach programu „Opolskie 
dla rodziny” (59,9 tys.osób);
• Program zapobiegający chorobom cywilizacyjnym w aspekcie nadwagi, otyłości 
i cukrzycy wśród mieszkańców województwa opolskiego (38,0 tys.osób);
• Program polityki zdrowotnej w zakresie rehabilitacji osób z deficytami 
zdrowotnymi wywołanymi przez Covid-19 w województwie opolskim (2,4 tys.
osób).

Pozyskane przez Samorząd Województwa Opolskiego środki unijne wy-
datkowane na realizację tych programów pozwoliły m.in. na zwiększenie 
mieszkańcom dostępu do:
 rehabilitacji leczniczej poprzez wdrożenie kompleksowego programu rehabili-
tacji medycznej skierowanej do osób aktywnych zawodowo;
 bezpłatnych badań molekularnych na obecność DNA wirusa HPV - Test 
jakościowy z genotypowaniem wirusów wysokiego ryzyka;
 kompleksowej opieki nad kobietami w ciąży oraz po porodzie, a także nad 
noworodkami i dziećmi do 2 roku życia;
 bezpłatnych badań przesiewowych w kierunku wykrycia nadwagi lub otyłości 
oraz cukrzycy;
 spersonalizowanej rehabilitacji medycznej dla osób z deficytami po przeby-
tym COVID-19.

Termomodernizacja instytucji ochrony zdrowia
System ochrony zdrowia odpowiada aż za 5% rocznej emisji gazów cieplar-
nianych CO2 w ujęciu globalnym. Stanowi to ogromne wyzwanie, ale też 
szansę, aby system ochrony zdrowia odegrał kluczową rolę w przeciwdziałaniu 
zmianom klimatu, które prestiżowy magazyn medyczny Lancet nazwał 
największym zagrożeniem zdrowotnym XXI w. 

Województwo Opolskie rozumiejąc wagę tego wyzwania - włączyło się dynami-
cznie w falę zielonej transformacji. W latach 2014-2020, dzięki funduszom uni-
jnym w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego  sfinansowano wymianę 
źródeł ciepła i poprawę efektywności energetycznej w 7 instytucjach ochrony 
zdrowia w województwie opolskim.

Na termomodernizację instytucji w ochronie zdrowia przeznaczono
 ponad 31 milionów zł, z czego niemal 18 milionów zł  to były środki unijne.

W wyniku realizacji zielonych projektów inwestycyjnych w instytucjach ochrony 
zdrowia w województwie opolskim:
 poddano termomodernizacji ponad 18,5 tys. m2 powierzchni użytkowej 
budynków;
 zmniejszono roczne zużycie energii pierwotnej w budynkach o 6,5 mln kWh/
rok;
 zredukowano roczną emisję gazów cieplarnianych o blisko 2 500 ton CO2.  

Modernizacja infrastruktury ochrony zdrowia 
Wprowadzenie nowoczesnych technologii medycznych i diagnostycznych,  
poprawa warunków udzielania usług medycznych, zakup nowoczesnej aparatu-
ry medycznej, modernizacja budynków - to rezultaty zrealizowanych 84 projek-
tów w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego  
na lata 2014-2020.

Wsparciem unijnym  objęto 84 instytucje ochrony zdrowia w województwie 
opolskim, w tym 70 szpitali, 19 przychodni specjalistycznych oraz 3 przychod-
nie POZ. 

22 instytucje ochrony zdrowia dostosowano do potrzeb 
osób z niepełnosprawnościami oraz w 13 sfinansowano 

koszty takich usprawnień. 

W wyniku realizacji projektów w ramach poddziałania 10.1.1 Infrastruktura  
ochrony zdrowia w zakresie profilaktyki zdrowotnej mieszkańców regionu  
RPO WO 2014-2020 leczeniem objęto 256 931 Opolanek i Opolan. 

SAMORZĄD
Województwa Opolskiego
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W Łubnianach odbyła się 
pierwsza edycja Różowe-
go Biegu dla Kobiet. We 
wtorek 22 października 
uczestniczki w różowych 
strojach – symbolizują-
cych walkę z rakiem pier-
si – pobiegły, by wspierać 
kobiety cierpiące na 
choroby nowotworowe.

MILENA SKÓRA

Uczestniczki wystarto-
wały spod placu przy 
PSP w Łubnianach. 

I chociaż bieg był dedykowa-
ny głównie kobietom, w akcję 
zaangażowało się też kilku 

mężczyzn. Wszyscy pokonali 
trasę pięciu kilometrów w for-
mie biegu, nordic walkingu 
lub tradycyjnego chodu.

– Chcemy solidaryzować się 
z kobietami, dlatego taki bieg 
jest bardzo ważny, by wskazać 
drogę na profilaktykę i leczenie 
raka piersi. W tym roku jest to 
pierwszy taki bieg, ale mam 
nadzieję, że za rok zorganizu-
jemy większą akcję – mówiła 
Wiesława Palt, dyrektorka PSP 
Łubniany. – Po biegu mamy 
zaplanowane ognisko, żeby 
jeszcze bardziej się zintegrować 
i przeprowadzić taką profilak-
tyczną rozmowę.

Klimat wydarzenia stwo-
rzyły różowe stroje i pla-

kietki zawieszone na szyjach 
uczestniczek, które poma-
gały jeszcze lepiej odczuć 
wspólnotę. Zaś wszystkie 

kobiety, które zapisały się na 
bieg, przeznaczyły po pięć 
złotych w celach charyta-
tywnych.

Różowy bieg w Łubnianach. 
Pobiegły, by wesprzeć walkę  
z rakiem piersi

Różowy bieg promował świadomość na temat chorób nowotworo-
wych kobiet. Fot. Milena Skóra

SPORT

Asp. Beata Szatka - na co 
dzień policjantka Wydziału 
Konwojowego, to również 
zapalona biegaczka. Trenu-
je nie tylko po to, by utrzy-
mać dobrą kondycję tak po-
trzebną w pracy, ale przede 
wszystkim dla przyjemno-
ści, jaką niesie uprawianie 
sportu. 

Ostatnio opolska poli-
cjantka została złotą me-
dalistką w Ogólnopolskich 
Mistrzostwach Policji w XXI 
Biegu Przełajowym im. sierż 
Grzegorza Załogi oraz srebr-
ną medalistką w Mistrzo-
stwach Polski Służb Mun-
durowych w XVIII Biegu 
Przełajowym o Nóż Koman-
dosa.

Asp. Beata Szatka, na co 
dzień policjantka Wydzia-
łu Konwojowego Komen-

dy Wojewódzkiej  Polic ji 
w Opolu, od lat z powodze-
niem łączy służbę ze swoją 
pasją jaką jest bieganie. Pa-
sja do tej dziedziny sportu 
bez wątpienia przepełnia jej 
życie. Policjantka jest ideal-
nym przykładem człowieka, 
który konsekwentnie dąży do 
swoich celów, dzięki czemu 
odnosi wiele sukcesów za-
równo w życiu prywatnym, 
jak i zawodowym.

Oprócz satysfakcji i rado-
ści jaką daje jej sport, poli-
cjantka dba również o kon-
dycję fizyczną, która jest 
niezwykle potrzebna w służ-
bie. Na przestrzeni ostat-
nich lat Beata startowała 
w różnych biegach, o różnym 
stopniu trudności, w wielu 
regionach naszego kraju.

Beata nie zwalnia tem-
pa w osiąganiu kolejnych 
sukces ów.  Już  dz ień  p o 

mistrzostwach w miejsco-
wości Hutki-Kanki, poli-
cjantka wzięła udział w 28 
Biegu przełajowym o Nóż 
Komandosa im. gen dyw. 
Włodzimierza Potasińskie-
go i zarazem Mistrzostwach 
Polski Służb Mundurowych 
w Crosie. W tym wydarze-
niu uczestniczyło blisko 1000 
zawodników, którzy poko-
nywali bardzo trudną trasę 
w umundurowaniu ćwiczeb-
nym i wysokich butach tak-
tycznych.

W tym niezwykle trud-
nym biegu Beata również 
zanotowała świetny występ 
– została srebrną medalistką 
w kategorii „Policja”. Dodat-
kowo wspólnie z koleżanka-
mi z Komendy Wojewódzkiej 
Policji w Poznaniu i Olsztynie 
zajęła pierwsze miejsce w kla-
syfikacji drużynowej kobiet.

KWP OPOLE

Policjantka i sportowiec w jednym

Fot. KWP Opole
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Po raz 21. w Turawie 
odbyły się Igrzyska bez 
Barier w ramach projektu 
„Nie-Sami-Dzielni”. We 
wtorek 16 października 
350 osób z niepełno-
sprawnościami zmierzyło 
się w konkurencjach 
sprawnościowych, dzieląc 
się ze sobą radością i do-
brą zabawą.

MILENA SKÓRA

Igrzyska przyciągnęły oso-
by z niepełnosprawnościa-
mi z całej Opolszczyzny, 

a dodatkowo z Częstochowy 
i Wielkopolski. Wraz z uczest-
nikami przybyli również ich 
opiekunowie i społeczność 
lokalna. Większość konku-
rencji, które odbywały się 
w Hali Sportowej im. Joachi-
ma Halupczoka w Turawie, 
nawiązywała do jezior i lasów 
– charakterystycznych miejsc 
w tej gminie.

– To już wieloletnia trady-
cja takich imprez organizo-
wanych przez WZ LZS Opole. 
Dzisiejsze igrzyska polegają 
na tym, że angażujemy w ak-

tywność fizyczną osoby z nie-
pełnosprawnościami. Konku-
rencje są typowo rekreacyjne, 
tak aby każdy zawodnik mógł 
je zaliczyć – mówił Jan Sieka-
niec, sekretarz Wojewódzkie-
go Zrzeszenia Ludowego Ze-
społów Sportowych w Opolu. 
– Z racji tego że w igrzyskach 
udział bierze 350 osób z 29 
ośrodków, musieliśmy podzie-
lić je na dwie tury. Największy 
ośrodek liczy 45 uczestni-
ków, niektóre z nich są liczne, 
a w niektórych jest sześć, sie-
dem osób.

Uczestnicy zostali podzie-
leni na dwie grupy. Pierwsza 
z nich rozpoczęła zawody 
o godz. 9.30, a druga o 11.40. 
W międzyczasie odbyło się 
uroczyste otwarcie igrzysk, 
podczas których zaprezento-
wali się wszyscy zawodnicy. 
Konkurencje polegały m.in. 
na rzutach zabawkowymi 
rybami do basenu, trafieniu 
szyszkami do dziupli, zbiera-
niu grzybów, strzelaniu piłką 
do bramki czy pokonaniu sla-
lomu.

– Włączając osoby z nie-
pełnosprawnościami do co-
dziennego życia, mamy na 
celu pokazywać, że żyją one 
tak samo, mają te same pra-

gnienia, może ubrane inaczej, 
ale one również chcą się re-
alizować w różnych dyscypli-
nach sportowych i życiu spo-
łecznym – mówiła Agnieszka 
Gabruk, dyrektorka Regional-
nego Ośrodka Polityki Spo-
łecznej w Opolu. – WZ LZS 
Opole spełnia wszystkie wa-
runki do tego, aby być partne-
rem w projekcie i by się dalej 
rozwijać, wykorzystując przy 
tym środki europejskie.

Tego dnia wszyscy za-
wodnicy otrzymali pamiąt-
kowe medale, puchary dla 
drużyn i plecaki z upomin-
kami. Całe wydarzenie zo-
stało zorganizowane przez 

Wojewódzkie Zrzeszenie 
Ludowe Zespołów Sporto-
wych w Opolu.

350 OSÓB WZIĘŁO UDZIAŁ  
W IGRZYSKACH BEZ BARIER  
W TURAWIE

Osoby z niepełnosprawnościami rywalizowały w różnorodnych 
konkurencjach.

Konkurencje nawiązywały do jezior i lasów, charakterystycznych 
dla gminy Turawa.

Igrzyska bez Barier odbyły się w Turawie po raz 21.

Zawodnicy zostali nagrodze-
ni pamiątkowymi medalami, 
pucharami i plecakami.  

Zdjęcia: Milena Skóra
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